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Vă place opera? Cuvântul ierarhului

Așa sunt oamenii care nu-L mai au pe 
Hristos, nu mai seamănă cu ceilalți

† IOAN al Banatului 

Ce popor, ce om poate, în numele lui Dum-
nezeu, să ucidă, să pornească războaie, 

să facă victime? Numai acolo pornește războiul, 
unde lipsește pacea. Care pace? Pacea lui Hristos. 
Deci se vede că astăzi Hristos este alungat nu cu 
pietre din Galileea, ci este alungat cu bombe, și 
asemeni lui Hristos atâtea mii de pelerini, pelerini 
care ar putea să se hrănească astăzi duhovnicește, 
să călătorească cu smerenie în nordul Țării Sfinte unde a trăit 
Mântuitorul nostru Iisus Hristos - și de ce n-am spune, orice pele- 
rin care se întoarce din Țara Sfântă devine un nou om, plin de iu-
bire, plin de respect față de Dumnezeu și față de semenii săi. Dar și 
în particular, fiecare dintre noi nu-L primim pe Hristos din cauza 
patimilor, din cauza păcatelor noastre.

Cum să-l primesc eu pe Hristos în inima mea, duminica și 
în zi de sărbătoare, când eu nu mă dezlipesc de cele lumești? Mă 
duc duminica la ogor să muncesc. Mă duc în zi de sărbătoare să 
lucrez, să muncesc, să agonisesc. De ce să-L primesc pe Hristos 
în sufletul și inima mea? Căci voi sărăci! Dacă duminica nu lu-
crez, dacă în sărbătoare nu lucrez, eu sărăcesc și atunci cum să-L 
primesc pe Hristos? Cum să stau de vorbă, să-L ascult pe Hristos 
în glasul Sfintei Liturghii la biserică, pentru că eu sărăcesc? Iată 
cum păcatele noastre, așa cum și bieții gadareni - câte un porc de 
la fiecare familie s-a aruncat în mare - au socotit că au sărăcit că 
le-a murit un porc, dar n-au văzut că Hristos, Fiul lui Dumnezeu, a 
restaurat în fața ochilor lor pe cei doi oameni pe care, în mod cert, 
ei i-au alungat din cetatea lor, pentru că erau demonizați, nu mai 
semănau cu ei.

Așa sunt oamenii care nu-L mai au pe Hristos, nu mai seamănă 
cu ceilalți, blânzi, cuminți și ajung în morminte, a fost cazul ce-
lor doi demonizați din Evanghelie. Dumnezeu să ne ajute să ne 
putem și noi debarasa, să putem să scoatem această nocivitatea 
păcatului din inimile noastre! Ca într-un câmp, ca într-un ogor 
curat, Hristos, Fiul lui Dumnezeu, să semene, în fiecare sărbătoare 
și duminică, sămânța - cuvântului Său în inimile noastre -, spre 
rodirea virtuților și a împăcării noastre cu Dumnezeu!

Însăși implicarea Bisericii noastre în problemele sociale arată 
că împlinește și această poruncă a lui Dumnezeu, de a avea grijă 
și de cei de lângă noi, din lume, dar prioritare rămân căutarea 
Împărăției lui Dumnezeu și împlinirea poruncilor Lui.

Vedeți, este un lucru extraordinar cum duminica este ziua întâi 
a săptămânii pentru creștini. Deci, nu este sfârșitul săptămânii; 
prin urmare, vedeți cum a rânduit Dumnezeu? Mai întâi căutăm 
duminica, când creștinii noștri se îndreaptă spre biserică și prin 
participarea la Sfânta Liturghie arătăm semnul căutării lui Dumne-
zeu. Apoi, a doua zi a săptămânii, luni, fiecare pune mâna pe sapă, 
pe lopată și lucrează cele de trebuință pentru cele trupești.
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sau scanând cu telefonul mobil codul alăturat!

Întrebat fiind „De ce o iubim pe Anna Netrebko?”, scriitorul Dan 
Negrescu replică: „Răspunsuri ar putea fi multe și variate, în 

funcție de sensibilitatea fiecăruia; privită mai la rece, ar fi iubirea pentru 
perfecțiunea ei interpretativă, pentru unicitatea ei, soprana încadrându-se 
cu totul în aserțiunea lui Giulio Caccini, părinte al operei alături de Mon-
teverdi, după care «această artă nu suportă mediocritatea» (deci, adaug, 
nici spiritul de gașcă). Apoi, nu poți să nu îndrăgești atitudinea ei și în 
a refuza ceea ce amicul  meu întru audiții numea, nu demult, cu deplină 
inspirație «muzica de lift».

De ce (s-)o iubim pe Anna Netrebko? Și pentru că e Sempre libera, 
chiar dacă Traviata moare… De ce să o admirăm? Și pentru cum se im-
pune puccinian Quando men vo…”
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Rubrica școlii                 
Elevii ne întreabă, noi răspundem

MONEASA
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Împreună mai pregătiți

 Pagină coordonată de Beatrice PĂSĂRICĂ

Cui îi mai pasă?
Cuviosul Iosif Vatopedinul

Casele devin din ce în ce 
mai mari, iar familiile 

tot mai mici. Avem mai multe 
beneficii, dar mai puțin timp.

Multe școli și masterate și 
mai puțin bun simț. Mai multe 
cunoștințe, dar mai puțină capaci- 
tate de judecată trează.

Mai mulți experți, dar și mai 
multe probleme. Mai multe medi-
camente, dar mai puțină sănătate.

Am creat o grămadă de 
computere și sisteme pentru a 
stoca și a copia cantități uriașe 
de informații, dar am început să 
comunicăm tot mai puțin unii cu 
alții.

Ne temem de moartea tru-
pească, dar nestingheriți murim 
sufletește.

Dragii mei, am câștigat în 
cantitate, dar am pierdut în cali-
tate. Enorm de mult!

Încă un pas și ne pierdem 
cu totul ca oameni - Creația 
Lui Dumnezeu, după Chipul și 
asemănarea Sa. Cui îi mai pasă?

În data de 21 februarie 2024, Inspec-
toratul pentru Situații de Urgență Arad 

și Inspectoratul Școlar Județean Arad au fost 
gazdele unui simpozion organizat la Palatul 
Copiilor din municipiul Arad, sub titlul suges-
tiv „Cutremur, inundație, incendiu - ce fac?”

Scopul acestui simpozion a fost educarea 
elevilor din ciclurile gimnaziale și liceale de-
spre comportamentul adecvat în fața situațiilor 
de urgență, precum cutremurele, inundațiile 
sau incendiile. 

Elevii au prezentat afișe creative, 
evidențiind importanța cunoașterii regulilor de 
siguranță și a pregătirii pentru astfel de situații 
critice. 

Evenimentul s-a desfășurat în contextul zilei protecției civile, subliniind anga-
jamentul nostru comun pentru siguranța comunității noastre.

Felicitări elevelor Denisa Micula Bortiș și Maya Feieș, de la Școala Gimnazială 
„Gheorghe Groza“ din Moneasa, coordonate de domnul profesor Paul Moș, care 
au reprezentat cu cinste școala la simpozionul județean pentru elevi ,,Cutremur, 
inundație, incendiu - Ce fac?“.

Apă minerală sau apă plată? 
Care este cea mai bună alegere?

Pentru cei mai mulți oameni, alegerea dintre apa 
minerală sau plată este influențată de mitul că 

apa plată este mai sănătoasă decât cealaltă. Însă această 
convingere este cauzată de faptul că foarte multe per-
soane confundă proprietățile apei minerale cu cele ale 
sucurilor acidulate. Acestea din urmă pot afecta dantura 
și au un aport caloric ridicat. 

Însă, dacă alegi să consumi 
apă minerală simplă, fără în-
dulcitori sau arome adăugate, 
nu va trebui să suporți aceleași 
consecințe. Practic, nu există 
nicio diferență între cele două tipuri de ape, cu ex- 
cepția faptului că celei minerale i s-a adăugat gaz de 
dioxid de carbon. Astfel, se explică motivul pentru care 
aceasta este mult mai efervescentă decât cea plată. Mai 
mult, dacă te numeri printre cei care apreciază sucu-
rile acidulate, este recomandat să renunți la acestea și 
să consumi exclusiv apă minerală. Conținutul ridicat 
de zahăr, prezent în majoritatea sucurilor de pe piață, 
poate cauza obezitate, dar și alte probleme de sănătate. 
Chiar și atunci când optezi pentru varianta dietetică, 
light sau zero a acestor produse, tot consumi cantități 
îngrijorătoare de aditivi, chimicale și, în anumite ca-
zuri, de cofeină, aspect care îți poate afecta somnul, 
starea de spirit și multe altele.

Acestea fiind zise, există situații în care este reco-
mandat să consumi apă plată. De pildă, atunci când faci 
sport, este indicat să bei doar apă. În caz contrar, cea 
minerală ar putea să cauzeze disconfort și să îngreuneze 
exercițiile fizice.

De asemenea, până în momentul de față nu a fost 
dovedit faptul că apa minerală nu poate avea un efect 
negativ asupra rinichilor tăi. Astfel, persoanele care vor 
să evite să facă pietre la rinichi prefera să consume apă 
plată mai presus de orice băutură.

Luna aceasta să fie 
un prilej de bucurie pentru 
voi toate, dragi doamne și 
domnișoare din Moneasa! 

Să simțiți mai puțin apăsarea 
grijilor și să vă umpleți 
gândurile și sufletul de 

căldura primăverii. 
La mulți ani, tuturor 

femeilor!

Ioan HERBEI,
 Primar al comunei Moneasa

Întâlnire 
cu mama

Nicolae LABIş
Deci iată cartierul de târg moldovenesc
În pomi e aur și-n geamuri galben soare
Desigur că pe mama acasă-am s-o găsesc.
Acu, tata-i la muncă pe câte mi se pare.

Vin tot mai rar pe-acasă, departe-i și n-am timp
Adesea luni de zile nu-mi amintesc de casă
Când zeci de neajunsuri mă cer și când un glas
Ce-i izvorât din suflet, pe suflet mă apasă.

S-au coșcovit pereții îmbătrâniți de ploi
Sunt mai tocite, parcă, și scările de piatră.
Cu coada răsucită, smulgându-se din laț,
Văd, m-a uitat și cânele - mă latră.

Dar mama ... Se încurcă în fuste alergând,
Acum îi simt mireasma de prună și de pară
Cum o simțeam atunci, când prune ne-aducea
Copiilor, ce ne jucam afară.

Rămânem în tacere pe banca de stejar;
Cu palmele uscate fierbinți, ea îmi mângâie
Obrazul ars de soare și părul plin de praf,
Plin de polenul auriu din grâie.

Mai mulți elevi de la Școala Gimnazială „Gheorghe Groza“ din Moneasa 
ne-au întrebat ce este malpraxisul.

Malpraxisul (termen provenit din latină: malus = „rău” și greacă: praxis = 
„practică”) reprezintă − în România, eroarea profesională săvârșită în exercitarea 
actului medical sau medico-farmaceutic generatoare de prejudicii asupra pacientului, 
implicând răspunderea civilă a personalului medical și a furnizorului de produse și 
servicii medicale, sanitare și farmaceutice.
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 Pagină realizată de Borița STOIU

TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
† IOAN

FAGET
(

Așezări din Țara Făgetului - JUPÂNEȘTI
 Prof. dr. Dumitru TOMONI  

Restituiri făgețene - XXXVIII

Jupâneşti, vatră de olari, se află aşezat la poalele Munţilor 
Poiana Ruscă, pe valea Vădanei care îşi adună apele din zeci 

de izvoare limpezi şi reci. Numele este de origine slavă și amintește 
de existența unor jupani (cnezi) locali. Se învecinează la nord cu 
Brănești, la sud cu Zolt, la sud-est cu Baloșești și Tomești și la nord-
est Românești.

Situat la  12 km spre răsărit de Făget, satul Jupâneşti este atestat 
documentar la 8 decembrie 1506, când regele Vladislav al II-lea donează Beatricei 
de Frangepan, văduva lui Ioan Corvin, și fiicei sale Elisabeta domeniul Hunedoarei 
din care făceau parte și satele districtului Icuș, inclusiv satul Zwpanesth/Jupânești. 
În 22 martie 1510, regele Vladislav al II-lea, după moartea Beatricei, donează lui 
George de Brandeburg, cetatea Hunedoara și domeniul aparținător din care făcea 
parte și satul Swpanesth. La 1596 Sigismund Báthory îl donează lui Ştefan Iosika, 
iar peste trei ani ajunge în stăpânirea lui Sigismund Sarmasaghi. De-a lungul anilor 
localitatea a fost consemnată și în alte forme: 1514-1516 Swpanesth, 1548 Supa-
nesth, 1596 Suponiest, 1554-1579 Zupinişt, 1599 Suponest, 1717 Subuneste, 1808 
pagus Zsupunesty vel Supunesti, Xupanesti, 1828, 1851 Zsupunyest, 1913 Zsupán-
falva.

 În anul 1554 Jupâneştiul făcea parte din nahia Margina și avea 18 case, în 
1569, 13 case, în 1579, 9 case, în 1717, 10 case și în 1776, 62 case. În anul 1869 
avea 66 case și 321 locuitori, din care 318 români; în 1880 avea 68 de case și 305 
locuitori, toți români; în 1900 avea 65 de case și 232 locuitori, toți români; în 1910 
avea 73 de case și 339 locuitori, toți români; în 1930 avea 345 locuitori, din care 343 
români; în 1992 avea 223 locuitori, din care 222 români; în 2002 avea 217 locuitori, 
toți români; în 2011 avea 188 locuitori, din care 179 români.

   Din punct de vedere administrativ, în secolul al XVI-lea făcea parte din dis-
trictul/nahia Icuș/Margina, la sfârșitul secolului al XVII-lea făcea parte din distric-
tul Făgetului, după instaurarea stăpânirii habsburgice în Banat aparținea districtului 

Lugoj și cercului administrativ Făget, în 1779 făcea parte din comitatul Caraș, plasa 
Căpâlnaș, iar după 1881 din comitatul Caraș-Severin, plasa Făget. De la 1919 face 
parte din județul Caraș-Severin, plasa Făget, notariatul cercual Tomești, iar după 
1925 este comună în judeţul Severin, plasa Margina (1926-1929), apoi plasa Făget 
(1929-1939), din nou plasa Margina (1939-1950). Din anul 1950, după raiona-
rea administrativă a teritoriului, face parte din comuna Tomești alături de satele 
Baloșești, Luncani, Românești și Tomești, raionul Lugoj, Regiunea Banat, iar din 
anul 1952 din raionul Făget, comuna Bătești. Odată cu aplicarea legii nr. 2/1968 se 
desființează raioanele și regiunile, se înființează județul Timiș, iar satul Jurpânești 
este arondat comunei Făget (din 1994 orașul Făget), împreună cu localitatea Făget 
– reședință de comună, precum și cu satele Bătești, Begheiu Mic, Bichigi, Brănești, 
Bunea Mare, Bunea Mică, Colonia Mică, Povergina și Temerești, din județul Timiș.

 Olăritul, unul dintre vechile meşteşuguri bănăţene, s-a practicat în mai multe 
localităţi din Ţara Făgetului: Jupâneşti, Făget, Temereşti, Răchita, Baloşeşti, 
Breazova etc. Din anul 1980, la Jupâneşti se organizează un târg anual al olarilor şi 
o manifestare cultural-artistică „Vatră de olari”.

Biserica monument istoric a fost construită la sfârşitul secolului al XVIII-lea, 
iar actuala biserică după anul 1990. Prima școală confesională a fost menționată în 
anul școlar 1834/1835.

INFORMARE

Asociația de Dezvoltare Intercomunitară De-
șeuri Timiș, titular al proiectului „Înființare 

centru de colectare deșeuri prin aport voluntar în orașul 
Făget, județul Timiș“, propus pentru a fi amplasat în 
orașul Făget, teren identificat prin extras CF nr. 405704, 
nr. Top. 405704 Făget, județul Timiș, anunță publicul 
interesat asupra luării deciziei etapei de încadrare de 
către APM Timiș, în cadrul procedurii de evaluare a 
impactului asupra mediului, pentru proiectul „Înființare 
centru de colectare deșeuri prin aport voluntar în orașul 
Făget, județul Timiș. Proiectul deciziei de încadrare și 
motivele care o fundamentează pot fi consultate la se-
diul autorității competente pentru protecția mediu-lui 
APM Timiș din municipiul Timișoara, Bd. Liviu Rebre-
anu nr. 18-18A, în zilele de luni - joi între orele 8:00 - 
14:00, precum și la următoarea adresă de internet http://
apmtm.anpm.ro - Acorduri de mediu. Publicul interesat 
poate înainta comentarii/observații la proiectul deciziei 
de încadrare în termen de 10 zile de la data publicării 
anunțului pe pagina de internet a autorității competente 
pentru protecția mediului.

Table Tenis Club Făget

În luna februarie ne-am deplasat la Odorheiu Se-
cuiesc 4 copilași pentru a participa la Cupa 

României U11 (under 11). A fost o competiție de un 
nivel ridicat, fiind prezenți sportivi din cele mai bune 
cluburi din țară, nereușind să ne calificăm mai de-
parte din grupă. Aceste competiții sunt bune pentru a  
verifica nivelul de pregătire al sportivilor și pen- 

tru a vedea ce trebuie îm- 
bunătățit! Nu ne oprim,  
ci mergem mai departe  
în sala de antrenament 
pentru a ne pregăti mai  
bine! Mulțumim părin-
ților și consiliului local 
pentru susținere!

Vă doresc ca luna martie 
să vă aducă numai veselie, 

fericire şi iubire! 
În sufletul vostru, dragi 
făgețence, să fie mereu 
primăvară şi norocul să 
apară precum ghioceii!

La mulţi ani,
cu ocazia venirii primăverii!

Marcel AVRAM,
 Primar al orașului Făget
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JIMBOLIA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Eveniment în premieră, la Jimbolia

Transparență  administrativă
u Hotărârea nr. 23 din 5.02.2024 privind validarea Hotărârii 

AGA ADID Timiș-Zona 2 Jimbolia nr. 18/19.12.2023 pentru apro-
barea documentației de atribuire a contractului de servicii prin nego-
ciere directă, fără publicare, pe motive de urgență, cu operatorul de 
salubrizare pentru colectarea deșeurilor municipale pe Zona 2 – Jim- 
bolia și de aprobare a Contractului pentru delegarea de gestiune a ser-
viciilor de colectare - transport al deșeurilor municipale pentru Zona 
2 – Jimbolia din județul Timiş, nr. 689/22.01.2024; u Hotărârea nr. 
24 din 5.02.2024 privind aprobarea alipirii CF nr. 404864 Jimbo-
lia cu CF nr. 401398 Jimbolia și dezlipirea ulterioară a lotului nou 
format în două loturi; u Hotărârea nr. 25 din 5.02.2024 privind 
majorarea cuantumului brut al salariilor de bază a personalului con-
tractual din cadrul Serviciului de Transport Public Local Jimbolia; 
u Hotărârea nr. 26 din 12.02.2024 privind utilizarea în anul 2024 
a excedentului anual al bugetului local u Hotărârea nr. 27 din 
12.02.2024 privind alocarea de fonduri pentru susţinerea financiară, 
în anul 2024, a Spitalului Dr. Karl Diel Jimbolia u Hotărârea nr. 
28 din 12.02.2024 privind alocarea de fonduri pentru susţinerea 
activităţii de lupte libere din cadrul structurii Clubul Sportiv Şcolar 
al Liceului Tehnologic Jimbolia, pentru anul competiţional 2024;  
u Hotărârea nr. 29 din 12.02.2024 privind alocarea de fonduri 
pentru susţinerea financiară a învăţământului din oraşul Jimbolia, pe 
anul 2024; u Hotărârea nr. 30 din 12.02.2024 privind alocarea de 
fonduri pentru finanțarea activității Serviciului de Transport Public 
Local Jimbolia, pe anul 2024; u Hotărârea nr. 31 din 12.02.2024 
privind aprobarea Agendei cultural-sportive a orașului Jimbolia pe 
anul 2024; u Hotărârea nr. 32 din 12.02.2024 privind aprobarea 
listei de investiţii a bugetului instituţiilor publice finanţate din veni-
turi proprii şi subvenţii din bugetul local pe anul 2024; u Hotărârea 
nr. 33 din 12.02.2024 din 12.02.2024 privind aprobarea bugetului 
instituţiilor publice finanţate din venituri proprii şi subvenţii din 
bugetul local pe anul 2024; u Hotărârea nr. 34 din 12.02.2024 pri-
vind aprobarea listei de investiţii finanţată din bugetul local pe anul 
2024; u Hotărârea nr. 35 din 12.02.2024 privind aprobarea bugetu-
lui local pentru anul 2024.

Pagină coordonată de Ana-Maria LAZĂR

Fiinţă firavă, femeie,
Pământul când a obosit
Visând un strop de mângâiere
Pe braţul tău s-a odihnit.
În jurul tău în orice vreme,
Ca-n jurul unei lămpi aprinse,
Se strâng fiinţele ce au
Luminile din suflet stinse.
Izvor de viaţă şi durere,
De bucurie şi de ură,
Izvor curat de bunătate,
Izvor de frumuseţe pură.

În luna februa-
rie, Casa de Cul-

tura din Jimbolia a fost 
gazda unui eveniment 
în premieră! Statul Ma-
jor al Forțelor Aeriene a 
organizat la Jimbolia un 
eveniment de promovare 
a ofertei educaționale a 
Forțelor Aeriene. 

Atât elevii de liceu, 
cât și persoanele intere-
sate de o carieră militară, 
au putut afla detalii pri-
vind oferta educațională 
a învățământului mili-
tar din cadrul Forțelor 
Aeriene Române, dar și 
condițiile pe care trebuie 
să le îndeplinească pentru 
a fi selecționați și a urma 
cursurile acestor instituții 
militare de învățământ 
superior și postliceal.

Asociația „Colț de Banat” a demarat  implementarea proiec-
tului „LiterACT”,  finanțat prin fondul FACEM – o comu-

nitate pentru educație, dezvoltat de Fundația Comunitară Timișoara 
și susținut de Hamilton Central Europe. Cu această ocazie, la Jim-
bolia s-a organizat un curs pentru învățătorii din comunitate, prin 
care s-a urmărit îmbunătățirea performanțelor elevilor și prevenirea 
abandonului școlar.

Femeie
Emilia PLUGARU

Tu eşti acea care înalţă
O torţă vieţii pe Pământ,
Aripă eşti ce dă putere
Oricărui vis, oricărui gând.
Dar şi scânteie eşti din care
Se-aprind şi izbucnesc războaie,
Şi tot tu eşti cea care poate
Uşor să stingă o văpaie.
Ai gingăşie infinită,
În jur priveşti cu ochi de floare
Şi doar cu tine se înalţă
Şi-apune-n orice zi un soare.

Îmbunătățirea performanțelor elevilor 
și prevenirea abandonului școlar

În acest început de primăvara, 
când toate florile zâmbesc 

pentru voi, dragi locuitoare 
ale orașului Jimbolia, 

primiți în dar toate urările 
mele de bine!

Zâmbetul să vă fie mereu 
blând precum soarele 

primăverii!

Darius Adrian 
POSTELNICU,

Primar al orașului Jimbolia
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Balul Portului Popular, ediția a VI-a

Caraș-SeverinSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
† IOAN

VERMES
,

Pagină coordonată de Luminița MUNTEANU

Fenomenul extins al femeilor din plastic 
răspândite în cluburi

Ultimele studii au identificat motivul pentru care 
cluburile sunt pline, de mulți ani, de doamne 

și domnișoare din plastic. Mulți au dat vina pe tendințele 
noii generații, care este obsedată de silicoane și botox. 
Cercetătorii – evident din Statele Unite ale Americii, cu 
origini britanice – demonstrează că apa și alte lichide sau 
chiar și mâncăruri consumate după ce au fost ținute în PET-
uri sau alte recipiente din material plastic duc la răspândirea 
de microplastic în organism.

În aceste condiții, nu e de mirare că specimenele reușite 
din cluburi au pielea lucioasă și alunecoasă și forme bombate 
și tari. Este de așteptat ca și sufletele acelorași specimene  
să devină, tot din cauza microplasticului încurgitat, evident, 
transparente precum 
PET-ul de apă plată 
și consumabile. Dife- 
rența este că plasti-
cele dansatoare din  
cluburi nu sunt inclu-
se în programul de 
recuperare a garanției. 
Sunt o investiție doar 
pe termen scurt, de- 
oarece au dat mari 
erori la reciclare.

Laurențiu MUSOIU
Ilustrație: Marian Avramescu

(Sursa – Academia Cațavencu)

Pe mâna cui a încăput 
lumea...

Preşedintele american Joe Biden 
a făcut o nouă gafă, într-o  

alocuţiune în care s-a adresat în direct 
naţiunii în care a dat asigurări că nu 
are probleme cu memoria, în care 
a vorbit despre 
Abdel Fattah el-
Sisi, „preşedintele 
Mexicului”.

„Preşedintele 
Mexicului (Ab- 
del Fattah el-)  
Sisi nu vrea să lase ajutor uma-
nitar să treacă” în Fâşia Gaza. 
Abdel Fattah al-Sissi nu este preşe-
dintelui Mexicului, ci al Egiptului.

Nu este prima oară când locata-
rul Casei Albe face o „gafă” de acest 
fel.

La sfârșitul lunii trecute, reme-
morând un summit G7 în Anglia, în 
2021, el i-a confundat pe François 
Mitterrand, un preşedinte al Franţei în 
perioada 1981-1995, decedat în 1996, 
şi pe Emmanuel Macron.

Tot în luna care a trecut, el evo-
ca la un eveniment de campanie o 
conversaţie pe care ar fi avut-o în 2021 
cu fostul cancelar german Helmut 
Kohl, decedat în 2017!

Subvenții pentru ovine și 
caprine

Ne-am interesat pentru 
crescătorii de animale aflați 

în aria administrațiilor prezente în 
jurnalul nostru ce cuantum va avea 
„Ajutorul Național Tranzitoriu” plătit 
de la APIA pentru crescătorii de oi și 
de capre în acest an. Ei bine, având în 
vedere bugetul de 193,331 milioane 
de lei alocat pentru plata ANTZ 9 în 
acest an și un efectiv potențial la plată 
de 8,2 milioane de animale eligibile, 
cuantumul estimat pentru această 
subvenție în acest an este de 23,5 lei 
pe cap de animal sau 4,74 euro dacă 
calculul se face în euro.

Vă reamintim că anul trecut, 
fermierii au încasat ANTZ 9 pentru 
cererile depuse în 2022 la un nivel de 
4,8947 euro/cap de animal.

De precizat că ajutoarele na-
ționale tranzitorii se acordă fără 
limită de animale eligibile pe fermă.

Primăria și Consiliul Local al comunei Vermes, împreună cu Ansamblul 
Folcloric „Vermeșana“ vă invită la Balul Portului Popular, ediția a VI-a, 

sâmbără, 9 martie, la Căminul Cultural „Cassian R. Munteanu“ din Vermeș, pentru 
a contribui la promovarea portului popular precum și a tradițiilor locale.

Locurile fiind limitate, intrarea se face pe bază de invitații.

Proverbul zilei

Ne trebuie doi ani să învățăm să vorbim și întreaga 
viață să învățăm să tăcem. (Proverb chinezesc)

Dragi vermeșence,
e timpul să lăsați grijile 

deoparte și să însufleţiți noi 
planuri, vise și idealuri!  

Vă doresc ca razele soarelui 
să vă deschidă petalele  

sufletului, asemeni  
ghiocelului, odată cu sosirea 

primăverii! La mulţi ani!

Ion Iacob DAMIAN, 
Primar al comunei Vermeș
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Transparență administrativă

TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
† IOAN

COSTEIU,

Pagină realizată de prof. Rodica DOBRA

Evenimente cultural-artistice ale comunei Coșteiu
Rugi: l Coșteiu – 23 aprilie; l Sîlha – 8-9 septembrie; 
l Păru – 8-9 septembrie; l Hezeriș – 15 august; l Valea 
Lungă Română – 8-9 septembrie; l Ţipari – Zile Satului – 
octombrie; Coșteiu – Zilele Comunei – iulie

Educația e șansa ta!

Programul Național pentru Reducerea Abandonului Școlar (PNRAS), 
inițiat de Ministerul Educației, cuprins în cadrul Proiectului Național de 

Reformă „România Educată”, se regăsește în cel de-al doilea an de desfășurare în 
Școala Gimnazială Coșteiu. Prin intermediul acestui proiect, școala a beneficiat de 

achiziționarea mobilieru-
lui pentru sala de lec- 
tură. Mai mult decât atât,  
au fost achiziționate con- 
sumabile și ghiozdane  
dotate cu rechizite șco-
lare (caiete, penar, trusa 
geometrică, bloc desen) 
pentru cei 77 de elevi ai 
ciclului gimnazial.

Zilele trecute, primarul co-
munei Coșteiu, domnul  

Petru Carebia, a participat la Adu-
narea  Generală a Asociației Comu-
nelor din România, unde a reprezen-
tat comuna sa în discuțiile avute cu 
primul ministru al României, mem-
brii guvernului și alte oficialități. 
S-au discutat problemele cu care se 
confruntă în administrația locală și 
proiectele de viitor!

„Cea mai 
mare Biblie din  
România” a fost  
o activitate, sus-
ținută de dom-
nul Ioan Tuțac, 
în luna februa-
rie 2024. S-au 
prezentat și biblii din colecția sa personală și 
s-au împărțit biblii elevilor.

u Hotărârea nr. 1 privind aprobarea rețelei școlare a unităților de învățământ preuniver-
sitar de stat de pe raza U.A.T Coșteiu pentru anul școlar 2024 -2025; u Hotărârea nr. 2 pri-
vind acoperirea definitivă a deficitului la secțiunea de dezvoltare privind bugetul local pe anul  
2023; u Hotărârea nr. 3 privind aprobarea rapoartelor de evaluare/reevaluare a imobilizărilor 
corporale din domeniul public/privat al Comunei Coșteiu; u Hotărârea nr. 4 privind aproba-
rea prelungirii contractului de concesiune nr. 977 din 10.03.2016 încheiat cu doctor Sârbu  
Marieta; u Hotărârea nr. 5 privind aprobarea vânzării fără licitație publică a terenului in-
travilan înscris în CF 414083 în suprafață de 578 mp aflat în proprietatea privată a comunei 
Coșteiu cu exercitarea dreptului de preemțiune; u Hotărârea nr. 6 privind aprobarea vânzării 
fară licitație publică a terenului intravilan înscris în CF 414073 în suprafată de 508 mp aflat în 
proprietatea privată a comunei Coșteiu cu exercitarea dreptului de preemțiune; u Hotărârea 
nr. 7 privind aprobarea completării inventarului bunurilor care aparțin domeniului privat al 
comunei Coșteiu; u Hotărârea nr. 8 privind aprobarea prelungirii contractului de concesiune 
nr. 2964 din 04.05.2015 încheiat cu doctor Pogany Daniela Anca; u Hotărârea nr. 9 privind 
însușirea analizei stadiului de înscriere a datelor în registrul agricol pe trimestrul IV al anului 
2023 și aprobarea programului de măsuri pentru eficientizarea înscrierii datelor în registrul 
agricol; u Hotărârea nr. 10 privind aprobarea vânzării fară licitație publica a terenului intra-
vilan înscris în CF 410955 în suprafață de 500 mp aflat în proprietatea a comunei Coșteiu, sat 
Hezeriș cu exercitarea dreptului de preemțiune; u Hotărârea nr. 11 privind aprobarea rapo-
artelor de evaluare/nevaluare pentru licitație a imobilizărilor corporale din domeniul public/
privat al comunei Coșteiu; u Hotărârea nr. 12 privind modificarea Organigramei, a Statu-
lui de Funcții al aparatului de specialitate al primarului comunei Coșteiu, judetul Timiș; u 
Hotărârea nr. 13 privind aprobarea planului anual de acțiuni sau lucrări de interes local care 
urmează a fi prestate de către persoanele apte de muncă, beneficiare de venit minim de in-
cluziune, în anul 2024; u Hotărârea nr. 14 privind aprobarea achiziționării serviciilor juridice 
de consultanță, de asistență și de reprezentare în justiție pentru apărarea intereselor comu-
nei Coșteiu și ale autorității publice locale din comuna Coșteiu;u Hotărârea nr. 15 privind 
aprobarea achiziționării de servicii juridice de consultanță, de asistență și/sau reprezentare 
în justiție a comunei Coșteiu/Consiliul Local al comunei Coșteiu/Primarul; u Hotărârea nr. 
16 privind bugetul local inițial al comunei Coșteiu pe anul 2024 si estimările pe anii 2025 - 
2027; u Hotărârea nr. 17 privind trecerea unui imobil (drum) din domeniul privat al comunei 
Coșteiu în domeniul public al comunei Coșteiu; u Hotărârea nr. 18 privind aprobarea indica-
torilor tehnico-economici în vederea demarării procedurii de achiziție a obiectului de investiții 
„Actualizarea Planului Urbanistic General al comunei Coșteiu”.

Adunarea Generală a Asociației Comunelor 
din România

„Cea mai mare Biblie din România”

Un buchet de ghiocei şi o 
primăvară superbă 

pentru toate doamnele și 
domnișoarele comunei 
Coșteiu! Să aveți mereu 

primăvară în suflet şi norocul 
să apară precum ghioceii în 

calea voastră. 
O primăvară însorită!

Petru CAREBIA,
Primar al comunei Coșteiu
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VICTOR V. DELAMARINA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Pagină realizată de prof. Roxana DAMIAN

Ne-am interesat pentru dumneavoastră
Cultura cu care fermierii pot face profit în acest an. Prețurile vor crește cu 20%

Cultura cu care fermierii pot face profit în acest an după ce analiștii vorbesc de o scumpire pe piața 
internațională cu 20%, este sfecla de zahăr, la care se așteaptă un deficit pe piață în următorul sezon. 

Estimarea medie a traderilor şi analiştilor arată spre un surplus global de zahăr de 500.000 de tone în sezonul 
actual, octombrie 2023/ septembrie 2024, care se va transforma într-un deficit de 700.000 de tone în sezonul 
următor 2024/25. Preţurile la zahăr brut, după cum aflăm din Agrointeligența, sunt aşteptate să înre-gistreze un 
salt anual de aproape 20% în 2024, pe măsură ce piaţa mondială va ajunge într-o situaţie de deficit în următorul 
sezon, arată rezultatele unui sondaj efectuat de Reuters în rândul a 12 traderi şi analişti.

Atenție părinți!
Ce-a ajuns țara asta...

DIICOT a anunţat că procurorii DII-
COT - Structura Centrală au dispus 

reţinerea a doi inculpaţi (dintre care unul minor), 
cercetaţi pentru tâlhărie calificată şi trafic de droguri de mare  
risc. „Inculpatul minor 14 ani! a fost depistat în municipiul 
Bucureşti având asupra sa, într-un rucsac, cantitatea de droguri 
sustrasă prin violenţă, în seara de 08.02.2024, de la unul din-
tre inculpaţii în cauză, respectiv 133 comprimate şi fragmente 
comprimate ecstasy, aproximativ 500 grame canabis şi 30 
comprimate care conţin alprazolam”, spun procurorii.

Vă vine să credeți?
Şeful Statului Major al Armatei, generalul Gheorghiţă Vlad, a afirmat, 

marți, că militarii nu au legislaţia necesară pentru a doborî dronele de 
atac care ar mai intra în spaţiul aerian al României. Potrivit generalului, pen-
tru asta ar fi nevoie de modificarea a patru legi. „În momentul de faţă, Armata 
României nu poate să ducă operaţii de luptă pe timp de pace. Trebuie dată 
o stare excepţională, stare de asediu sau stare de război. Armata României 

nu poate să opereze sistemele de armament în afara obiectivelor 
militare sau a terenurilor de instrucţie pe care le avem în momentul 
de faţă”, a declarat generalul Gheorghiţă Vlad. Pentru a ne putea 
apăra trebuie modificate patru legi, mai spune același general.

Am fost deseori întrebată cum spunem corect: „de-
servire ireproșabilă” sau „servire ireproșabilă”? O 

pretinsă greşeală privind folosirea termenilor „a deservi” şi 
„deservire”, ce a atras după sine indignarea unor vorbitori/citito-
ri a fost observată, încă de acum o jumătate de secol, de lingvis-
tul Alexandru Graur. Tema a fost reluată de Rodica Zafiu, profe-
sor în cadrul catedrei de Limba Română a Facultăţii de Litere a 
Universităţii din Bucureşti, care a observat că revolta împotriva presu-
pusei erori apare şi astăzi în rândul internauţilor, pe bloguri sau forumuri,  
unde, prin diverse comentarii, sunt condamnate formulări de tipul 
„policlinica ce deserveşte această zonă”; „deservirea clienţilor”; „de-
servire ireproşabilă” etc. 

Specialiştii explică, însă, că termenii „a deservi” şi „deservire” 
provin din franţuzescul „desservir”, unde apare cu trei sensuri, adică 
a) a asigura un serviciu b) a strânge masa, a debarasa şi c) a dăuna, a 
aduce prejudicii.

„A deservi” are înţelesul de „a face cuiva un rău ser-
viciu, a acţiona în dauna cuiva, a nu servi cum trebuie” şi 
„a presta un serviciu în folos public, a servi o colectivi-

tate, a avea în grijă supravegherea şi dirijarea funcţionării unei 
maşini”.

„Asemenea polarizări ale sensurilor unor omonime pot 
crea şi confuzii, ambiguităţi involuntare sau echivocuri voite, 

ca în enunţul «Serviciile secrete româneşti au deservit puterea politi-
ca»”, noteaza Rodica Zafiu în articolul „Păcatele Limbii: Deservire”

Cu sens negativ cuvântul „deservire” apare foarte rar, în locul 
acestuia fiind folosit „deserviciu”. În schimb, cu înţelesul pozitiv este 
utilizat de multă vreme („farmacia deserveşte întreaga populaţie”, 
„autobuzul deserveşte cartierul” etc). Aşadar, vorbitorii trebuie să 
ţină cont de dublul sens, respectiv omonimia termenilor „a deservi”, 
„deservire”, pentru a nu cădea pradă „capcanelor limbii române”, 
cum le numea reputatul lingvist Alexandru Graur.

Satul Visag

Tuturor femeilor le doresc 
o primăvară plină 

de energie, entuziasm şi 
bucurii! Un gând bun şi 

un zâmbet din toată inima, 
care să vă aducă în suflet 

primăvara!
Vă doresc un martie plin de 
flori și momente frumoase!

Ioan Cristian CARDAȘ, 
Primar al comunei Victor 

Vlad Delamarina

Prima menţiune documentară despre satul Visag, datează din anul 1369. Este 
vorba despre o descriere a hotarelor comunei, în care se vorbeşte despre 

rivulus Vizak. După această atestare, trece o perioadă lungă de timp fără să mai fie 
amintit. Firul istoric se reia în perioada otomană, pentru că este amintit din nou în 
1578, într-o comunicare a sultanului Murad către voevodul Chritoph Bathory, căruia 
îi reclamă un omor şi un jaf comis de un locuitor al Visagului. De-a lungul stăpânirii 
otomane a Banatului, satul a continuat să fie locuit. În 1650 era proprietate erarială.

Conscripţia generală a Banatului, realizată de 
habsburgi în 1717 - anul cuceririi Banatului de sub 
turci - arată că Visagul era locuit, avea 54 de case şi 
aparţinea districtului Caransebeş. Biserica ortodoxă, 
din lemn, a fost construită în 1749, în timpul epis-
copului Isaia,[1] cu hramul Naşterea Maici Domnu-
lui. Biserica a rezistat multă vreme, fiind renovată în 
repetate rânduri de-a lungul timpului. Cu toate aces-
tea, starea ei s-a înrăutăţit şi în final a fost dărâmată 
în 1930 pentru a face loc bisericii noi, construită la 
rândul ei între 1930-1931.

În 1810 Visagul a fost donat lui Vasile Milanko-
vitz, zis Patyanszky. Numit nobil, el a lăsat moştenire 
proprietatea urmaşilor săi. Visagul a aparţinut peste 
o sută de ani acestei familii nobiliare.

Ca în multe alte localităţi din Banat, s-a încercat şi aici colonizarea cu populaţii 
germane şi maghiare. Colonizarea însă a avut efecte minore iar populaţia a rămas 
preponderent românească.

Istorie locală
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„Bugetul l-am adoptat fără banii de la Consiliul 
Județean!“

LENAUHEIM
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

 Pagină realizată de Silviu LAZĂR

Ilie SUCIU - Primar al comunei Lenauheim

La începutul lunii februarie, conducerea Primăriei Lenauheim a aprobat 
bugetul comunei pe anul 2024. Cu această ocazie, domnul primar Ilie 

Suciu a declarat: 
„Bugetul este în valoare de aproximativ 22 de milioane de lei. Am asigurat 

cheltuielile de funcționare și salarii ale angajaților primăriei. De asemenea, am 
prevăzut bani pentru cofinanțarea proiectelor cu finanțare europeană, respectiv la 
reabilitarea Grădiniței  Grabaț, construcția Grădiniței noi de la Bulgăruș, reabilitarea 
Școlii Grabaț și a Căminului Cultural.

Avem sume prevăzute și pentru acordarea stimulentelor pentru nou-născuți, 
anul trecut am acordat 29, iar acum creștem cuantumul sumei acordate la 2000  
de lei. Asigurăm și în acest an banii pentru naveta profesorilor, am prins și sumele 
necesare pentru achiziționarea de echipament pentru pompierii voluntari. O sumă de 
100 de mii de lei am prevăzut pentru spălarea forajelor și a rețelelor de apă din toate 
cele trei localități, operațiune de mentenanță 
obligatorie. La cultură am alocat 250.000 de 
mii de lei pentru sărbători, din care 50 de mii 
pentru cursurile de dans popular și instrumente 
muzicale. Bugetul l-am adoptat fără banii 
de la Consiliul Județean, hotărârea lor fiind 
atacată în contencios administrativ, astfel nu  
vom avea sumele pentru echilibrare și cele 
pentru drumuri comunale, până nu se va termina procesul in contencios. Aici vorbim 
de peste 1 milion de lei pe care îi vom prinde într-o rectificare de buget.

Vom realiza, ca investiții și trotuare, ca în fiecare an, dar și pavaj, prin investiția 
de la Lenauheim ce prevede realizarea parcării de le căminul cultural.

Susținem și în acest an activitatea Centrului de zi pentru copii speciali de la 
Lenauheim, având în vedere ca au pierdut finanțarea din America, aici avem în 
intenție înființarea unui serviciu social în cadrul primăriei, care să preia aceasta 
activitate de la fundație și să o duca mai departe.

În final, dar nu cel din urmă, susținem activitățile sportive, am alocat peste 100 
de mii de lei, ceea ce acoperă diverse lucrări de întreținere și costurile cu arbitrii. 
Tot aici avem în lucru înființarea unui club sportiv de utilitate publică în subordinea 
consiliului local, care să funcționeze în acest an, în principal cu echipe de fotbal de 
copii și de fete“.

Tinerii cu vârsta de până la 35 de ani 
pot obține de la autoritățile locale, în 

mod gratuit, terenuri de până la 1.000 de m2, 
pentru construirea unei locuinţe proprietate 
personală, potrivit unei legi apărute acum 20 
de ani. În cursul anului trecut s-a oficializat 
modificarea normelor metodologice de apli-
care a acestei legi, astfel încât procedura de 
obținere a acestor terenuri să se simplifice.

Legea 15/2003 stabilește posibilitatea 
„atribuirii, la cerere, tinerilor cu vârsta cu-
prinsă între 18 şi 35 de ani a unei suprafeţe 
de teren, din terenurile aflate în domeniul pri- 
vat al unităţilor administrativ-teritoriale, pentru  
construirea unei locuinţe proprietate perso-
nală”. Cererea pentru atribuirea terenului tre-
buie depusă la consiliul local al comunei, în 

care solicitantul are domiciliul și trebuie să fie 
însoțită de mai multe documente, printre care 
și o copie de pe certificatul de naștere și una 
de pe actul de identitate. Prin HG 748/2023, 
apărută în Monitorul Oficial în luna august, 
se elimină din normele meto-dologice pen-
tru aplicarea Legii nr. 15/2003 obligația de a  
depune declarația părinților solicitantului, pe  
propria răspundere, că nu dețin sau că nu au 
deținut în proprietate, în ultimii 10 ani, un te-
ren în suprafața mai mare de 500 mp în mediul 
urban și de 5.000 mp în mediul rural, indife-
rent de localitatea în care este situat terenul.

Acum, după apariția hotărârii amintite, 
mai trebuie depuse doar următoarele acte: 
copie de pe certificatul de naștere; copie de 
pe actul de identitate; declarația solicitantului, 
pe propria răspundere, că nu deține sau că nu 
a deținut în proprietate o locuință ori un teren 
destinat construirii unei locuințe.

Atribuirea terenului se face în folosinţă 
gratuită pe durata existenţei locuinţei proprie-
tate personală, în limita suprafeţelor disponi-
bile, prin hotărâre a consiliului local, în ordi-
nea de prioritate stabilită pe baza unor criterii 
aprobate prin hotărâre a consiliului local.

Apoi, legea stabilește că dimensiunile 
terenurilor care pot fi atribuite tinerilor pentru 

construirea unei locuinţe proprietate personală 
sunt în directă legătură cu tipul localității în 
care se află acestea. Mai precis, suprafeţele 
de teren care pot fi date tinerilor sunt: u între 
150 m² şi 300 m² - în municipii şi sectoarele 
municipiului Bucureşti; u între 250 m² şi 400 
m² - în oraşe; u între 250 m² şi 1.000 m² - în 
comune şi sate. Pot cere un teren (o singură 
dată) pe care să-și construiască o locuinţă 
proprietate personală tinerii de până la 35 de 
ani, care îndeplinesc următoarele condiţii:  
u au împlinit vârsta de 18 ani la data depune-
rii cererii, precum şi la data rezolvării aces-
teia; u nu au avut sau nu deţin în proprietate 
o locuinţă ori un teren destinat construirii unei 
locuinţe proprietate personală, atât în locali-
tatea în care se solicită atribuirea în folosinţă 
a unui teren, cât şi în alte localităţi.

De asemenea, solicitantul trebuie să facă 
dovada existenței unei sume de 10.000 de lei 
în cont bancar. Dacă i se aprobă atribuirea 
unui teren pentru construirea unei locuinţe 
proprietate personală, beneficiarul acestuia 
este obligat să înceapă construcţia locuinţei în 
termen de un an de la data atribuirii terenului 
și, la construirea ei, să respecte prevederile 
Legii construcțiilor nr. 50/1991.

l  Aventura nu este în afara omului; este înăuntru. 
George Eliot

l Viața nu înseamnă să te regăsești pe tine însuți. 
        Viața înseamnă să te creezi pe tine însuți. 

George Bernard Shaw
l În mijlocul dificultăților se află oportunitatea.

Albert Einstein
l Nu trebuie să deții o poziție pentru a fi lider. 

Henry Ford

Citate motivaționale

Dragi consătence,
puritatea și candoarea 

acestei primăveri să vă inspire 
simfonia bucuriei și 

a fericirii! Fie ca această 
primăvară să vă aducă sănătate 
și noroc, soarele să vă lumineze 
sufletul și calea, să aveți parte 
numai de bucurii, înțelegere, 

armonie și pace.

Ilie SUCIU,
 Primar al comunei Lenauheim
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Din albumul comunei 

TOPOLOVATU MARE
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

(

 Pagină coordonată de Ciprian Octavian APOSTOL

Încă unul din proiectele domnului primar Ovidiu Doța a 
ajuns cu bine la final. Impozanta „Sală de Sport” din comuna 
Topolovățu Mare va fi dată în folosință la mijlocul acestei luni, 
prilej de bucurie pentru tinerii comunei și nu numai pentru ei. 
Felicitări, domnule primar!

Subvenția de 200 de euro la hectar, ca ajutor de minimis, va 
fi achitată și în acest an pentru fermierii care cultivă  

o suprafață de minim 3.000 de mp de cartofi de consum. 
Ministerul Agriculturii și Dezvoltării Rurale (MADR) a postat 
în dezbatere publică actul normativ prin care vor fi aprobate 
condițiile, beneficiarii și sumele alocate pentru ajutorul de mini-
mis la cultura de cartofi de consum. Fermierii vor putea cere la  

Direcțiile Agricole Județene (DAJ) un ajutor de minimis în cuantum de 200 euro/ha,  
conform unui proiect de hotărâre privind aprobarea sche-mei „Ajutor de minimis pentru 
aplicarea Programului de susţinere a producţiei de cartof de consum” în anul 2024.

Dacă vin rușii câți mai găsesc?

Interesant răspunsul cunoscutului analist 
militar colonel (r) Ion Petrescu, care, 

după cum spune domnia sa, de vreo câteva zile 
tot sunt întrebat de români lucizi:

- Când începe războiul?...
În traducere liberă - când și dacă... vin 

rușii peste noi. Interogația corectă ar fi:
- Cine, dintre români, va apăra țara?...
Teoretic, majoritari vor fi compatrioții 

până în 35 de ani. Vârsta de recrutare este de 
20 ani, dar poate fi 18 ani la cerere. Disponibili 
pentru serviciul militar sunt 5.601.234 bărbați, 
cu vârste cuprinse între 15 și 49 de ani, o 
estimare la nivelul anului 2024. Plus 5.428.939 
femei, cu vârste similare.

Apți pentru serviciul militar sunt 4.550.409 
bărbați, cu vârste 
între 15 - 49, la 
nivelul acestui an,  
și 4,507,880 femei, 
cu vârste identice. 

Numărul anu-
al de persoane care 
împlinesc vârsta 
necesară este de 
117.798 bărbați - 
echivalentul a 11 

divizii și 111.607 femei - alte 11 divizii. 
Personalul activ al armatei este estimat la 

81.300 combatanți gata de luptă, la care s-ar 
adăuga, pur teoretic, 79.900 de rezerviști încă 
viabili să își apere țara, cu armele în mâini...

Întrebarea noastră: „Domnule colonel, 
ăștia sunt pe timp de pace, dar dacă vin rușii 
câți mai găsesc?”.              

Rubrica fermierului                        
Subvenția de 200 euro / ha se va plăti și în acest an

Rubrica Parohiei Ortodoxe Iosifalău

Sfaturi duhovnicești

Martie
Lucian BLAGA

Din caier încălcit 
de nouri
toarce vântul
fire lungi de ploaie. 
Flusturatici fulgi de nea
s-ar aşeza-n noroi, 
dar cum li-e silă -
se ridică iar
şi zboară sa-şi găsească
cuib de ramuri. 
Vânt şi-i frig -
iar mugurii
prea lacomi de lumină
işi zgulesc acum
urechile în guler.

1. Să facem din rugăciune o obişnuinţă zilnică şi nu doar un gest ocazional.
2. Să nu înceapă ori să se termine ziua fără rugăciune.
3. Cel mai bine e să găsim un timp dedicat doar pentru rugăciune. În acest fel îi 

mulţumim lui Dumnezeu, Cel care ne dăruieşte toate clipele vieţii noastre.
4. Oricât de grăbiţi am fi dimineaţa ori de obosiţi seară, trebuie să ne rugăm 

cât de puţin. Rugăciuni ca „Tatăl nostru”, „Cuvine-se cu adevărat” ori rostirea 
rugăciunii lui Iisus („Doamne Iisuse Hristoase, Fiul lui Dumnezeu, miluieşte-ne pe 
noi!”) aduc pacea şi binecuvântarea în viaţa noastră.

5. Un creştin adevărat se roagă citind Rugăciunile serii, Rugăciunile dimineţii, 
Acatiste, Paraclise. Să ne străduim 
să devenim „profesionişti” ai ru-
găciunii, să ne impunem o regulă 
de rugăciune, după ce am discu-
tat-o, mai întâi, cu duhovnicul 
nostru.

6. Rugăciunea este abso- 
lut necesară pentru igiena sufle-
tească.

7. Un suflet care nu primeşte 
rugăciunea zilnică este ameninţat 
de tristeţe şi de prăbuşirea în 
deznădejde. 

(Sursa: Doxologia.ro)

Inima să vă tresară mereu 
de bucurie la vederea 

primului ghiocel răsărit, a 
primilor muguri. 

Tuturor femeilor din comuna 
Topolovățu Mare le doresc 

multă sănătate, multă fericire 
şi o primăvară însorită! 

La mulți ani, doamnelor!

Prof. Ovidiu DOȚA, 
Primar al comunei 
Topolovățu Mare
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USUSAU
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

(
Ziua Internațională a Cititului Împreună

  Pagină realizată de Laura Cristina MIRCEA

Transparență administrativă
u Proiect de hotărâre privind aprobarea Rețelei Școlare a unităților 

de învățământ preuniversitar de stat de pe raza comunei Ususău, propusă 
pentru anul școlar 2023-2024; u Proiect de hotărâre privind aprobarea 
Bugetului de Venituri și Cheltuieli pentru anul 2024 a Ocolului Silvic 
Lipova, pentru administrarea fondului forestier al comunei Ususău; u Pro-
iect de hotărâre privind aprobarea bugetului Consiliului Local al comunei 
Ususău pe anul 2024; u Proiect de hotărâre privind deblocarea și utilizarea 
fondului de rulment existent 31.12.2023; u Proiect de hotărâre  privind 
aprobarea Programului Anual de Achiziţii publice pe anul 2024; u Proiect 
de hotărâre privind stabilirea salariilor de bază pentru funcționarii publici 
și personalul contractual din cadrul familiei ocupaționale „Administrație” 
din Primăria comunei Ususău, județul Arad; u Proiect de hotărâre 
privind decontarea cheltuielilor de transport pentru funcţionarii publici şi 
personalul contractual din cadrul aparatului de specialitate al Primarului 
comunei Ususău, judeţul Arad; u Proiect de hotărâre privind aprobarea 
Contractului de delegare a gestiunii serviciului de eliminare, prin depozitare, 
a deşeurilor reziduale, a deşeurilor stradale, a deşeurilor de pământ şi pietre 
provenite de pe căile publice, a reziduurilor rezultate de la instalaţiile 
de tratare a deşeurilor municipale, precum şi a deşeurilor care nu pot fi 
valorificate provenite din activităţi de reamenajare şi reabilitare interioară şi/
sau exterioară a locuinţelor la depozitele de deşeuri nepericuloase în cadrul 
proiectului Sistem de Management Integrat al Deșeurilor Solide în Județul 
Arad – Operarea Depozitului de deșeuri nepericuloase Arad, componenta 
eliminare, prin depozitare, a deșeurilor municipale reziduale, a reziduurilor 
rezultate de la instalaţiile de tratare a deşeurilor municipale, precum, a 
deşeurilor care nu pot fi valorificate provenite din activităţi de reamenajare 
şi reabilitare interioară şi/sau exterioară a locuinţelor si a deșeurilor ce nu 
pot fi valorificate din deșeurile voluminoase, deșeurile textile și deșeurile 
provenite de la evenimente la depozitul de deşeuri nepericuloase din  
Aria Delegării; u Proiect de hotărâre privind aprobarea cuantumului 
cotizației aferent anului 2024 la bugetul Asociaţiei de Dezvoltare Inter-
comunitară Sistem Integrat de Gestionare a Deşeurilor Judeţul Arad;  
u Proiect de hotărâre privind aprobarea aderării comunei Ususău — 
Consiliul Local Ususău la Organizația de Management al Destinației Valea 
Mureșului.

Rubrica agricolă
 Prețul cerealelor

Prețul cerealelor se află, în continuare, pe un trend 
descendent, iar mulți fermieri se gândesc deja cu groază 

dacă vor reuși sau nu să-și acopere costurile de producție anul 
acesta. La poarta fermei, prețul grâului a ajuns la sub 0,8 lei/
kg. Potrivit ofertelor primite de un fermier, prețul cerealelor 
în acest moment se situează astfel: prețuri informative pentru 
producția 2024: grâu – 750 lei/tonă; orz – 600 lei/tonă; rapița – 
1.700 lei/tonă; porumb – 650 lei/tonă.”

Ofertele primite de fermieri se reflectă și în prețurile din 
Portul Constanța, acolo unde grâul a coborât sub pragul de 
200 euro/tonă. Prețul grâului a scăzut foarte mult, 195 euro/
tonă în Portul Constanța pentru recolta veche și identic pentru 
recolta nouă. Orzul se plasează la un nivel de 170 euro/tonă 

pentru recolta veche și 163 euro/tonă pentru 
recolta nouă. Porumbul a ajuns sub 170 
euro/tonă pentru marfa livrată în Portul 
Constanța. Floarea soarelui a scăzut și ea și 
a ajuns la 425 dolari/tonă”, a precizat Cezar 
Gheorghe, expert în piețele de mărfuri 
agricole, la Digi24.

Luna trecută, reprezentanții din cadrul Serviciul Public 
Comunitar Local pentru Evidența Persoanelor Lipova 

s-au deplasat la sediul Primăriei comunei Ususău în vederea 
preluării actelor necesare pentru eliberarea cărţii de identitate 
(CI). Acţiunea a vizat persoanele cu acte de identitate expirate, 
care, din diferite motive (de sănătate, ma-
teriale etc.) nu au posibilitatea de a se de-
plasa la sediul SPCLEP din cadrul Primăriei 
oraşului Lipova, pentru reînnoirea acestora.

Acțiune a Serviciului Public Comunitar Local

Au citit povești și s-au bucurat de Ziua Internațională a Cititului Împreună. 
Adică ZICI, campania care vrea să reaprindă gustul pentru lectură și fas-

cinanta lume a cărților. 
O zi pe care studenții Facultății de Științe Umaniste și Sociale, decanul facultății 

conf. dr. Alina Pădurean și prodecanul, conf. dr. Adela Drăucean au petrecut-o în mij-
locul copiilor din școlile din municipiu, parte din  povestea ZICI:  Școala „Episcop 
Ioan Mețianu“, Școala Gimnazială „Mihai Eminescu“, Colegiului Național Preparan-
dia „Dimitrie Țichindeal“, Școala Gimnazială „Avram Iancu“, Școala Gimnazială 
„Iosif Moldovan“, Liceul Teoretic „Adam Muller Guttenbrunn“, Școala Gimnazială 
„Nicolae Balcescu“, Grădinita PP 11, Grădinița „Elefănțelul Alfa“, Grădinița cu Pro-
gram Săptămânal nr 2, Grădinița 
„Albinuța“. 

În aceeași campanie s-a 
implicat și Școala Gimnazială 
Ususău unde a lecturat povești 
studenta Oana Păcurar de la 
Pedagogie.

„Îi felicit pe colegii de la 
FSUS pentru inițiativă și cred că 
implicarea lor va contribui la în-
curajarea și apropierea tinerilor 
de carte, de bucuria lecturii”, a 
declarat rectorul UAV, Ramona 
Lile.

Primăvara aceasta 
să fie ca zâmbetul, bunătatea 

şi optimismul vostru, 
stimate doamne 

ale comunei Ususău!
Să aveți o primăvară care să 
vă inspire, să vă bucure și să 

vă facă fericite!
La mulți și fericiți ani!

Florin ȚOLE,
 Primar al comunei Ususău
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Pagină realizată de Gheorghe COMAN

BIRCHIS
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

Din trecutul școlii din Birchiș
Învățătura ca un nutriment sufletesc și intelectual, 

fără de care omul este mai mult un animal cuvântător, 
decât om deplin

Urmând lectura însemnărilor Părintelui de venerată amintire Mina Ganea, 
am rămas plăcut surprins de frumusețea scrisului său, scris pe care, din 

păcate, azi îl întâlnesc tot mai rar. Aflăm, astfel, și acest fapt mi se pare extrem 
de important de reținut azi, când numărul analfabeților fie ei și funcționali, că tot 
analfabeți sunt, a depășit în țara asta 48 %, mi se pare, cum spuneam, demn de reținut 
faptul că la jumătatea secolului trecut s-a dus o luptă asiduă pentru alfabetizare, 
pentru conștientizarea oamenilor privind importanța școlii. Scrie Părintele Ganea: 
„În urma cercetărilor făcute și a răspunsurilor primite pot preciza că intelectuali în 
comună nu avem. Toți bătrânii satului afirmă că locuitorii comunei nu-și dădeau 
copiii la învățătură pe motiv că aveau copii puțini și fiecare îi ținea pe lângă casă, 
spre a rămânea moștenitori ai averii lor.

În arhiva bisericii se află un registru cuprinzând fondul școlar din anii 1854 
– 1902. Alte registre vechi școlare nu sunt nici la biserică nici la școală. În prima 
pagină a acestui registru s-a scris ca un fel de cuvânt înainte, în care s-a motivat 
necesitatea înființării acestui fond școlar.

De exemplu: «Din încercările de toate zilele cunoaștem că știința și învățătura 
fondată pe moralitate, sunt un bun și o avuție mai presus și de mai mare preț decât 
toate bunurile și avuțiile materiale ale lumei acesteia. Și suntem convinși că, 
precum pâinea cea materială condiționează viața omului cea materială, așa fiind 
omul compus din trup și suflet, învățătura morală și intelectuală condiționează 
viața omului cea morală și intelectuală, ca un nutriment sufletesc și intelectual, 
fără de care omul este mai mult un animal cuvântător, decât om deplin. Pentru 
aceia însuflețiți de asemenea sentimente și amăsurat sacratei voințe părintești a prea 
bunului nostru Înălțat Împărat, care dorește luminarea și propășirea credincioșilor 
săi supuși de toată starea și din toate unghiurile întinsei sale Monarhii, aflăm din 
inimă a da după putință-ne tinerimii noastre de moștenire tezaurul acesta neprețuit 
adică de a o ajuta spre agonisirea învățăturii și a moralui bun.»

Nu semnează nimeni, consem-
nează Părintele Ganea, dar, tot el 
conchide că pe baza anului datat pe 
frontispiciu, bănuim să fi fost scris 
de învățătorul Gheorghe Crișan, la 
propunerea preotului Ștefan Puriș, 
după cum arată în rânduielile de 
continuare a cuvântului înainte.”

Datini și obiceiuri din Birchiș și Căpâlnaș
Ghicitul

Când ghiceau babele din Birchiș și Căpâlnaș, 
spuneau celui în cauză așa: „Spun cărțile 

mele că ești făcut, născut în zi de sărbătoare, la un cap 
de praznic mare. Veste ai căpătat, o carte, să nu te gră-
bești, că te căiești; mai vei sta că te vei înbucura. După  
bucuria asta, ai să capeți o veste mai bună. Ai visat un  

vis cam greu, visul ce l-ai visat Dumne-
zeu ți-l izbândește. Nu-i lucru bun pe ca- 
sa dumitale, că-ți poartă minciunile ca  
poștașul cărțile, cu cine trăiești mai bine.

u Hotărârea nr. 1 din 31.01.2024 privind aprobarea ordinii de zi 
a şedinţei; u Hotărârea nr. 2 din 31.01.2024 privind aprobarea proce-
sului verbal al şedinţei din data de 28 decembrie 2023; u Hotărârea 
nr. 3 din 31.01.2024 privind aprobarea Contractului de delegare a ges-
tiunii serviciului de eliminare; u Hotărârea nr. 4 din 31.01.2024 pri-
vind aprobarea rețelei școlare pentru anul de învățământ 2024-2025;  
u Hotărârea nr. 5 din 31.01.2024 privind aprobarea execuției bugetare 
pe trimestrul IV anul 2023 și a contului anual de execuție a bugetului lo-
cal al comunei Birchiș pe anul 2023; u Hotărârea nr. 6 din 31.01.2024 
privind aprobarea bugetului de venituri și cheltuieli al comunei Birchiș pe 
anul 2024; u Hotărârea nr. 7 din 31.01.2024 privind aprobarea cuantu-
mului cotizației aferent anului 2024 la bugetul Asociației de Dezvoltare 
Intercomunitară Sistem Integrat de Gestionare a Deșeurilor Județul Arad; 
u Hotărârea nr. 8 din 31.01.204 privind aprobarea și utilizarea exce-
dentului total al bugetului local al comunei Birchiș; u Hotărârea nr. 9 
din 31.01.2024 privind acordarea unui mandat special reprezentantului 
Comunei Birchis în Adunarea Generală a Asociaţilor Asociației de Dez-
voltare Intercomunitară de Transport Public Arad pentru cotizației pe anul 
2024 către Asociația de Dezvoltare Intercomunitară de Transport Public 
Arad; u Hotărârea nr. 10 din 31.01.2024 privind stabilirea salariilor de 
bază pentru funcționarii publici și personalul contractual din cadrul fami-
liei ocupaționale Administrație din Primăria Birchiș, județul Arad.

Transparență administrativă  Un moșneag senil...
Puțini oameni știu sau pot admite că șefi de state ai unor 

mari puteri, care au dispus de forța de a înrâuri istoria și 
destinele omenirii, au fost, implicit, și mari bolnavi care ne-au 
guvernat. Mi-am reamintit acest adevăr citind „însemnările fără 
robă” ale lui Marian Nazat.

„În Biroul Oval de la Casa Albă, un moșneag  senil se joa- 
că  de-a președintele. Acest bolnav, ales cu perversitate ca să 
conducă lumea, și-a întins pe covor mașinuțele de luptă și, din 
când în când, imită zgomotul produs de explozia bombelor 
scăpate cu premeditare din burdihanul portavioanelor F-16. 
Ochii i se dilată de fericire ori de câte ori tancurile sunt dez-
membrate și pravoslavnicii din plastic sunt sfârtecați de pro-
iectilele imaginare. La un moment  dat, se oprește și cere să i 

se facă legătura cu Mihail Gorbaciov, la Moscova.
– Domnule Președinte, ăsta a murit deunăzi! i 

se răspunde cu stânjeneală.
– Wow, incredibil, că ieri am vorbit  amândoi la 

telefon! zâmbește tâmp Joe Biden.
– Nu, ăla a fost Macron, Mister President! 

sosește  lămurirea  obligatorie.
– Aa, președintele Italiei…
Și bătrânelul se întoarce la jucăriile sale…”

Bucuraţi-vă de soare, 
bucuraţi-vă de ghiocei, 

bucuraţi-vă de frumoasele 
zile ale primăverii şi primiţi cu 

drag mărţişorul în 
sufletele voastre! 

Tuturor doamnelor și 
domnișoarelor comunei Birchiș 

le doresc sănătate, bucurii și 
multe împliniri!

La mulți ani!

Ioan GUȚU,
Primar al comunei Birchiș
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Activitate STEAM - Avionul de hârtie

Din albumul comunei Bata

Rubrica copiilor
Legenda mărțișorului

La marginea unui sat, trăiau într-o colibă sărăcăcioasă o femeie și 
fiica ei. Ca să-și câştige pâinea de zi cu zi şi câţiva bănuţi, femeia se 

îndeletnicea cu torsul lânii pentru oamenii din sat, însă tot ce câştiga dădea 
pe medicamentele fetei ei, care era foarte bolnavă.

Într-o zi, pe când torcea şi plângea de mila fiicei sale, femeia văzu 
o caleaşcă de foc trecând cu iuţeală dinspre pădure spre sat. Era Crăiasa 
Primăvară care, auzind-o, s-a oprit şi a întrebat-o de ce este aşa de necăjită.

Aflând de boala copilei, Crăiasa a zis:
– Ţine caierul acesta de foc şi toarce-l firicel subţire, apoi leagă o fundiţă 

şi prinde-o de pieptul copilei. Puterile mele o vor trezi la viaţă, aşa cum se 
trezeşte la viaţă întreaga natură după trecerea mea.

Femeia mulţumi şi se apucă de lucru. Dar caierul îi ardea degetele şi-i 
era cu neputinţă să răsucească un firicel cât de mic. Începu să plângă cu la-
crimi grele şi aproape că nu băgă de seamă când o altă caleaşcă de zăpadă se 
opri în dreptul colibei.

Era Crăiasa Iarnă, care dispărea cu iuţeală dinspre sat spre pădure şi 
care, auzind necazul femeii, zise:

– Ţine caierul acesta de zăpadă. Răcoarea lui va potoli fierbinţeala celui 
de foc. Răsuceşte-le laolaltă, poate aşa îţi pot fi de folos şi eu.

Femeia mulţumi din tot sufletul şi se puse pe tors. Torcea laolaltă fir roşu 
de foc cu fir alb de zăpadă şi astfel isprăvi de tors cele două caiere. Iar după 
ce duse la capăt lucrul, legă o fundiţă de pieptul fetiţei. Aceasta îndată prinse 
putere şi culoare în obrăjori, sări din pat şi-şi îmbrăţişă cu drag mama.

De atunci, în fiecare prag de primăvară, femeia împletea fundiţe alb-
roşii, împărţindu-le oamenilor din sat, să le aducă sănătate şi bucurii.

ANUNȚ DE INTERES PUBLIC

Vă reamintim că taxele și impozitele datorate bugetului local al co-
munei Bata se pot plăti în numerar la casieria primăriei. 

Puteți beneficia de bonificația de 10% dacă se plătesc 
integral impozitele datorate pentru anul acesta, până la 31 
martie.

Primar,
Ing. ION MICURESCU

Domnul primar Ion Micurescu, alături de Răzvan Pașca, 
Răzvan Cadar și Glad Varga - membru al camerei Deputaților 
din Parlamentul României la întâlnirea cetațenească de la 
Birchiș! 

STEAM, STEM (sau STIAM în romană) este acronimul englez de la Sci-
ence, Technology, Engineering, Art and Mathematics (Știință, Tehnologie, 

Inginerie, Arte și Matematică). Este o metodă care îi 
permite copilului să descopere cinci discipline într-o 
singură abordare, interdisciplinară.

Folosirea metodei STEAM înseamnă și a oferi 
copiilor și anumite competențe digitale, care vor 
trebui să evolueze zilnic și care le vor fi de ajutor.  
Fie în domeniul economiei, al ocupării forței de muncă 
sau al educației, digitalizarea este un factor esențial în 
evoluția, progresul și sustenabilitatea societății.

La Școala Gimnazială ,,Patrichie Popescu” din co-
muna Bata, elevii 
claselor a III-a și 
a IV-a, coordonați 
de prof. înv. pri-
mar Ana Suciu, au 
avut o activitate cu 
titlul „Avionul de 
hârtie“, realizată în  
cadrul proiectului  
„ C o m p e t e n ț e 
S T E A M , 
competențe pentru 
viață“.

Iubito, pe prispă ţi-am pus
O floare din lumea de sus,
O floare din insula Marte,
O floare a căilor moarte.

Ea are petalele lungi,
Suflând ai să poţi să le smulgi,
Iubito, eu flori nu prea ştiu,
Sunt un grădinar damblagiu.

 

Aceeaşi floare
Adrian PăUNESCU

Nu ştiu trandafir, liliac
Pe toate ca tine le fac,
Pe toate le-aduc la un fel
Lalea, trandafir, ghiocel.

O floare a vieţii vecine
Şi care miroase a tine.
Iubito, pe prispă tu ai
O floare din insula Rai.

Doamnelor și domnișoarelor, 
vă doresc să aveți parte de o 

primăvară plină 
de iubire și armonie și spiritul 

său să zăbovească cât 
mai mult în sufletul 

dumneavoastra! 
La mulți ani  

cu împliniri, pace și bucurii!

Ing. Ion MICURESCU, 
Primar al comunei Bata
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„Felicitări, copii! Sunteți minunați!“

BUCOVAT
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

(
Prof. Daniela PESECAN - Director al Școlii Gimnaziale Bucovăț

Transparență administrativă
u Hotărârea nr. 1 privind aprobarea documentației tehnico-economice 

pentru proiectul „Modernizare străzi rurale în comuna Bucovăț, județul Timiș“; 
u Hotărârea nr. 2 privind implementarea proiectului „Modernizare străzi ru-
rale în comuna Bucovăț, județul Timiș“; u Hotărârea nr. 3 privind înscrie-
rea dreptului de proprietate în cartea funciară; u Hotărârea nr. 4 privind 
aprobarea reţelei şcolare de pe raza comunei Bucovăț pentru anul școlar 2024- 
2025; u Hotărârea nr. 5 Privind aprobare execuției bugetare pentru anul 2023; 
u Hotărârea nr. 6 privind aprobarea Planului anual de acțiuni sau de lucrări de in-
teres local pe baza căruia beneficiarii de ajutor minim de incluziune vor efec-
tua orele de muncă prevăzute de Legea nr. 196/2016 privind venitul minim 
de incluziune; u Hotărârea nr. 7 privind vânzarea directă a terenului atribuit 
în suprafață de 500 mp, situat în comuna Bucovăț, sat Bucovăț, nr. 446, în-
scris în C.F. 400600-nr.cad. 400600, către dl Ocraim Marian-Daniel în cali-
tate de proprietar al construcției; u Hotărârea nr. 8 Privind înființarea Com-
partimentului de Asistență Socială din cadrul Primăriei comunei Bucovăț, 
conform Legii nr. 197/2012 privind asigurarea calității în domeniul servi-
ciilor sociale, aprobarea Regulamentului de Organizare și Funcționare și a 
Organigramei; u Hotărârea nr. 9 privind aprobarea documentației întoc-
mite de către SC MS-CAD SRL și aprobarea alipirii pentru dezmembrarea 
ulterioară conf. PUZ aprobat prin HCL 62/26.10.2023 a imobilelor identifi-
cate cu nr. C.F. 403833 și 403870, nr. cad 403833 si 403870 loc. Bucovăț, 
com. Bucovăț, jud. Timiș, conform proiectului nr. 315/2023; u Hotărârea 
nr. 10 privind concesionarea unui teren în suprafață de 900 mp, aparținând 
domeniului privat al comunei Bucovăț, județul Timiș, înscris în CF 402851, 
pentru amenajare locuri de parcare; u Hotărârea nr. 11 privind aprobarea 
Regulamentului de combatere a buruienii ambrosia în comuna Bucovăț;  
u Hotărârea nr. 12 privind aprobarea cotizației pentru anul 2024 către 
Asociația pentru Promovare și Dezvoltare a Turismului Timiș; u Hotărârea 
nr. 13 privind luarea la cunoştinţă a declaraţiilor de renunţare la dreptul de 
proprietate, autentificate sub nr. 50/25.01.2024 , aprobarea preluării și înscri-
erii în domeniul privat al comunei Bucovăț a imobilului teren în suprafață 
totală de 6.196 mp., situate în Bucovăț, înscrise în CF nr. 404143 și CF 404144 
Bucovăț și a trecerii din domeniul public al comunei Bucovăț a terenurilor cu 
destinația drum; u Hotărârea nr. 14 privind aprobarea Bugetului local pen-
tru anul 2024 al comunei Bucovăț, județul Timiș.

Vineri, 15 februa-
rie, am intrat 

împreună cu buburuze- 
le de la grupa mică din  
Bazoșu Nou și cu dom-
nișoara lor educatoare, 
într-o lume uimitoare 
și fascinantă - Lumea 
dispărută a dinozaurilor. 
Prin intermediul poveștii, 
micuții exploratori au 
descoperit întâmplările 
lui Dino, iar cu ajutorul 
decorului, au analizat și 
identificat curiozități de-
spre diferitele specii de 
dinozauri. 

Totul a fost minunat!  
Felicitări, Patricia 

Filip pentru această acti-
vitate deosebită! 

Felicitări, copii! Sun- 
teți minunați! 

Ziua Internațională a Nonviolenței 
în școli

În scopul promovării solidarității, toleranței și res-
pectului, elevii claselor a III-a și a IV-a, de la Școala 

Gimnazială Bucovăț, au participat la activitatea „Floarea 
calităților“, de „Ziua Internațională a Nonviolenței în școli”. 

Pe lânga evidențierea importanței cuvântului „non-
violență”, de pe terenul de sport, împreună cu absolut toți 
elevii școlii, am desfășurat și activități în clase cu ocazia 
Zilei Nonviolenței: Supereroii Nonviolenței (clasa a V-a), 
Steagul Nonviolenței (clasa a VI-a), Puzzle Nonviolența 
(clasa a VII-a).

Elevii școlii sunt creativi, cunosc foarte bine ce înseamnă 
să fie prietenoși, pașnici, cooperanți și respectuoși! 

Școala Gimnazială Bucovăț este o școală în care atât 
elevii, cât și profesorii, se simt bine și în siguranță!

În această lună, cu ocazia 
venirii primăverii, 

tuturor doamnelor și 
domnișoarelor 

comunei Bucovăț le doresc 
o primăvară senină, plină 

de flori și de zâmbete, 
de bucurii și de dragoste

La mulți ani!

Gheorghe POP,
 Primar al comunei Bucovăț
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Pagină realizată de Ramona MIHEȚ

Având în vedere că la Săvârșin există o unitate de trezorerie care 
funcționează în cadrul Administrației Finanțelor Publice Săvârșin, un cen-

tru local APIA, un centru de asistență medico-socială, un cămin de bătrâni și, nu în 
ultimul rând, un liceu la care vin, pe lângă copiii din comună, și cei din Bata, Petriș, 
Vărădia de Mureș și Bârzava, comuna este un adevărat centru zonal, având multe 
dintre caracteristicile unui oraș. În plus, Castelul Regal a făcut comuna cunoscută 
la nivelul întregii țări. În aceste condiții este și normal ca autoritățile locale să se 
implice în atragerea de fonduri europene și guvernamentale, pentru a ridica gradul 
de confort al locuitorilor.

În ultimii ani, în comună au fost făcute investiții menite să modernizeze infra-
structura, în urmă cu câteva luni fiind inaugurată, spre exemplu, cea mai modernă 
sală de sport de pe Valea Mureșului. Investițiile însă continuă, după cum ne-a de-
clarat domnul primar Ioan Vodicean.

„Avem proiecte europene pe axele 
de finanțare DR 27 și DR 28, respec-
tiv reabilitare infrastructură rutieră, 
drumuri de interes local și drumuri 
agricole. În ceea ce privește drumurile 
comunale, vom reabilita aproximativ 
șase kilometri. E destul de puțin, pe de 
o parte, dar pe de altă parte, având în ve-
dere că sunt și foarte multe alte lucrări, 
respectiv poduri și consolidarea maluri-
lor unor cursuri de apă, valoarea proiectului era mult mai mare decât suma maximă 
accesată, care este un milion de euro. Proiectul pe care l-am avut inițial depășea 
poate două milioane de euro, dar l-am pregătit în așa fel încât să poată fi depus pe 
această axă de finanțare. Alt milion de euro va fi accesat pe drumurile agricole. Aici 
avem undeva la nouă kilometri. Din păcate, o parte din aceste drumuri a trebuit să 
le preluăm pe neeligibil și să fie finanțate din bugetul local. Ca să ne putem încadra 
și să obținem punctajul necesar a trebuit să deservim prin aceste drumuri o anumită 
suprafață de teren agricol. Cum se știe, la deal și munte zonele de terenuri agricole 
nu sunt foarte întinse, prin urmare, lungimea drumului a trebuit să fie foarte mare ca 
să putem deservi o suprafață de teren agricol considerabilă, pentru a putea îndeplini 
condițiile necesare acordării punctajului. Atunci, o bună parte din suma necesară va 
trebui să o suportăm din bugetul local”, a spus primarul comunei Săvârșin, domnul 
Ioan Vodicean.

O frumoasă perspectivă de dezvoltare a comunei Săvârșin
Iustin CIONCA

Încă o tabără școlară se conturează în județ: la Săvârșin! Ne-am reunit astăzi 
să analizăm viitoarea tabără cu ADR Vest, Primăria Săvârșin și Institutul 

Intercultural de la Timișoara. 
Aradul poate deveni singurul județ din România unde Consiliul Județean 

administrează trei tabere școlare, căci Săvârșinul are, alături de Moneasa și Căsoaia, 
o frumoasă perspectivă de dezvoltare în acest sens. 

Îi mulțumesc primarului Ioan Vodicean pentru parteneriatul cu Consiliul 
Județean, prin care putem construi bine pentru oamenii de pe Valea Mureșului, 
în această zonă atractivă, cu biserici de lemn, cu Mureșul magnific și cu peisaje 

deosebite! Alături de Castel 
și Muzeul „Eugen Popa“, o 
tabără școlară poate contri-
bui la punerea în valoare a 
Săvârșinului! 

Îi mulțumesc pentru 
implicarea în acest proiect 
și vicepreședintelui Consili-
ului Județean Arad, Bulbuc 
Ionel.

 Este România țara cu cetățeni de 
mâna a treia?

După cum suntem tratați dincolo de hotarele 
țării noastre se pare că da, cetățenii României, 

de la președinte la muncitor sunt priviți ca aparținînd 
lumii a treia, lumi aflate în sfera de influență a Rusiei, 
a Americii și a altor țări aflate în prima linie. Dovadă 
și felul în care este tratată o mare sportivă aflată într-
un moment de cotitură în cariera ei, Simona Halep. 
Despre cazul ei, Ion Ţiriac a afirmat că proba de sânge 
recoltată în România jucătoarei Si-
mona Halep a fost „maltratată” şi că 
nu trebuia admisă de nicio instanţă 
sportivă în cazul de dopaj în care 
aceasta este implicată.

„Ce să spun despre Simona, că 
nu ştiu mai multe decât voi, pentru 
că nu are voie să vorbească sau a fost 
sfătuită să nu vorbească. Însă, având în vedere că acum 
ştim că proba de sânge a fost oarecum maltratată, să 
nu-i spun altfel, în România, luată la 5:30 dimineaţa, 
şi trebuia în trei ore să fie la minus 3 grade, în nu ştiu 
ce laborator… aia nu ar fi trebuit să fie admisă niciun-
de. Luată şi după atâta timp. Şi hai să mai descoperim 
o treabă. Să sperăm că TAS face o treabă mai bună ca 
la Sydney, unde a încercat să fie Solomon, şi a luat 
Andreei Răducan încă două medalii de aur. Să sperăm 
că acum le vine un pic mintea la cap”, a afirmat Ţiriac 
la Ateneul Român. Cariera româncei s-a oprit pe 7 oc-
tombrie 2022, data suspendării sale.

Epigrama lunii
Ce-mi tot vorbeşti

Tudor ARGHEZI
Ce-mi tot vorbeşti de geniu şi talent,
De capul prost, de cap inteligent?
Escrocherii, zorzoane de prisos!
Eu te-aş ruga să fii cuviincios.

Întotdeauna in inimile 
noastre vor încolți ghiocei, 
veșnic dragostea noastră va 

rămâne tânără  
precum primăvara. Vă doresc 

sănătate, bucurii și liniște 
sufletească, tuturor

reprezentantelor sexului 
frumos din comuna Săvârșin,
odată cu venirea primăverii!

Ioan VODICEAN, 
Primar al comunei Săvârșin

Ioan VODICEAN - Primar al comunei Săvârșin

„O bună parte din suma necesară va trebui să o 
suportăm din bugetul local!“
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BUZIAS,

Pagină realizată de Ana-Maria LAZĂR

Proiectul „Creşterea eficienţei energetice prin 
măsuri de reabilitare şi modernizare a clădirii 

Primăriei oraşului Buziaş” a fost finalizat

Orașul Buziaș anunță, în calitate de beneficiar, finalizarea proiectului, COD 
SMIS 114146, în cadrul REGIO- Programul Operaţional Regional 2014-

2020, Axa prioritară 3 „Sprijinirea tranziţiei către o economie cu emisii de carbon 
Prioritatea de investiţii 3.1 Sprijinirea eficienţei energetice, a gestionării inteligente 
a energiei şi a utilizării energiei din surse regenerabile în infrastructurile publice, 
inclusiv în clădirile publice şi sectorul locuinţelor ”.

Valoarea totală a proiectului este de 2.520.462,17 lei, din care 1.318.649,98 lei 
finanțare nerambursabilă FEDR.

Obiectivul general al proiectului 
a fost creşterea eficienţei energetice 
în clădirile publice din oraşul Buziaş, 
respectiv în clădirea sediului adminis-
trativ al Primăriei şi Consiliului Local.

Obiectivul specific al proiectului 
a vizat exploatarea corespunzătoare a  
construcţiei clădirii administrative a  
UAT oraşul Buziaş, cu creşterea efi- 
cienţei energetice prin: u îmbunătă-
ţirea izolaţiei termice a anvelopei con- 
strucţiei (planşeu subsol, pereţi exteriori, pod, tâmplărie exterioară) u reabilitarea 
sistemului de încălzire, alimentare cu apă caldă, iluminare, ventilare şi climatizare; 
u instalarea unor echipamente de producţie alternativă de energie; u reparaţii şi 
consolidări locale.

Obiectivele preconizate a fi atinse au vizat îmbunătăţirea funcţională a 
construcţiei şi reducerea consumurilor energetice.

Impactul proiectului la nivelul Regiunii Vest: u creșterea eficienței energet-
ice prin măsuri de reabilitare și modernizare a clădirii Primăriei orașului Buziaș;  
u scăderea nivelului anual specific al emisiilor de CO2; u creșterea procentului 
din consumul total de energie primară, care este realizat din surse regenerabile. 
Perioada de derulare a proiectului: 08.2018 – 31.12.2023.

O multime de români sunt fascinați de tradițiile Feng Shui, care ne pro-
mit o viață plină de fericire și prosperitate, dacă ne armonizăm mediul 

înconjurător cu energiile ce ar circula în jurul nostru.
Poate că deja aveți rude sau prieteni, care utilizează unele culori prin casă sau 

își aranjează mobila într-un fel anume, potrivit sfaturilor Feng Shui. Însă nu foar-te 
multă lume știe că ușa de la baie este mult mai importantă în această antică tradiție 
chineză decât am crede. Motivul pentru care Feng Shui ne spune că trebuie să ținem 
închisă ușa de la baie este unul simplu! Se pare că din cauza fluxului constant de apă 
din baie, energia este „drenată” din casă. Astfel, pentru a stopa problema, suntem 
sfătuiți să ținem ușa închisă, iar capacul toaletei nu trebuie lăsat ridicat niciodată.

Iar pentru cei care ignoră acest sfat, însă doresc să elimine cumva energiile 
negative acumulate din cauza ușii deschise, există câteva sfaturi pe care Feng Shui 
le oferă. În primul rând, putem ține în baie obiecte în culori specifice elementelor. 
Mai precis, este vorba despre maro, roșu, verde, galben sau chiar și portocaliu. De 
asemenea, ni se mai spune că dacă avem perdea de duș sau un covor în baie, să le 
evităm pe cele transparente. În plus, ar fi ideal să nu folosim culoarea albastru prea 
mult. Iar un ultim sfat pentru a contracara energia negativă din baie este să ținem 
acolo o plantă sau măcar imaginea unei plante.

Ne-am interesat pentru dumneavoastră
Contractul individual de muncă

Angajatorii sunt obligați conform Codu-
lui muncii să păstreze o copie a contractu-

lui individual de muncă la locul unde salariații își 
desfășoară activitatea, sub sancțiunea unei amenzi de 
10.000 de lei. Legea specifică faptul că locul de muncă 
poate fi sediul principal, sucursalele sau alte puncte de 
lucru ale angajatorului. Această obligație este distinctă 
de cea care vizează constituirea și conținutul dosarului 
personal, acolo unde regăsim un exemplar al contract-
ului, în mod obligatoriu.

ANUNȚ IMPORTANT

Primăria orașului Buziaș anunță intenția de 
elaborare a Strategiei Integrate de Dezvoltare 

Urbană 2024-2030, necesară la obținerea finanțărilor.
Având în vedere importanța acesteia pentru  

viitorul comunității noastre, invităm cetățenii orașului 
să își exprime propunerile sub formă de idei de pro-
iecte, sugestii și opinii pentru dezvoltarea integrată a 
orașului nostru în următoarele domenii: l infrastructră 
rutieră - străzi; l infrastrutură de utilități publice (apă, 
canal, electricitate, gaz); l educație - școli, grădinițe; 
l cabinete medicale; l transport în comun; l ilumi-
nat stradal; l salubritate; l spații verzi/parcuri; l lo-
curi de parcare; l piețe și centre comerciale; l ordine 
și liniște publică etc.

Propunerile pot fi depuse la sediul Primăriei Bu-
ziaș, registratură, Compartimentul strategii și imple-
mentare proiecte sau transmise pe mail-ul primbuzias 
@yahoo.com, în atenția Compartimentului strategii și 
implementare proiecte, insp. Cristina Dămian, insp. 
Simona Hanganu, până la data de 5.03.2024.

Primar, Ec. Sorin MUNTEANU

Sfaturi Feng Shui
De ce ușa de la baie trebuie ținută închisă mereu?

Uşoară, maică, uşoară,
C-ai putea să mergi călcând
Pe seminţele ce zboară
Între ceruri şi pământ!

Făptura mamei
Grigore VIERU

În priviri c-un fel de teamă,
Fericită totuşi eşti –
Iarba ştie cum te cheamă,
Steaua ştie ce gândeşti.

Dragi buzieșence,
fie ca toate împlinirile 
frumoase, sănătatea și 
spiritul acestei luni de 

primăvară să vă însoțească 
pretutindeni… iar primavara 
iubirii să vă inunde sufletul 
cu bucurie și cu parfumul 

tuturor florilor sale.
La mulți ani!

Sorin MUNTEANU,
 Primar al orașului Buziaș



16

Proiectul Acreditare Erasmus

RECAS
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

Pagină coordonată de Silviu LAZĂR

Prof. Mirela SERAFIM

Nouă, la Liceul Teoretic Recaș da!
Dar, nu doar să le mâncăm, ci să le 

și asamblăm. Elevii din Consiliul Școlar al 
Elevilor din Liceul Teoretic Recaș au avut 
inițiativa de a organiza un concurs de „poduri 
realizate din paste”, s-au mobilizat, au atras 
sponsori  - nume consacrate: Barilla și Hutton 
- și ceea ce a ieșit e greu de descris în cuvinte.  
Un pod mai frumos ca altul, unul mai rezis-
tent ca altul.Unde mai pui că toate au fost su-
puse testului de rezistență. Felicitări echipelor 
participante! Felicitări Alex Rusu - clasa XI și 
Alex Rusu - clasa X. Felicitări d-nei Podaru 
Ileana, d-lui Bacoș Timotei și d-lui Damian 
Teodor pentru coordonarea evenimentului. 
Felicitări elevilor și profesorilor participanți 
la eveniment pentru susținerea favoriților!

Ultima zi din cadrul Proiectului Erasmus „The Well” s-a desfășurat la Liceul Teoretic 
din localitatea Recaș, județul Timiș. 

După două zile pline de activități în școlile din Timișoara și Lugoj, reprezentanții țărilor 
europene partenere în proiectul „The Well” (Portugalia, Irlanda, Croația și Republica Cehă) 
s-au deplasat la Recaș, micul orășel din Banat aflat la douăzeci de kilometri de metropola 
Timișoara, unde au fost întâmpinați cu căldură de doamnele directoare ale școlii: doamna 
profesor Mirela Serafim, doamna profesor Anca Morman și de către doamna director CJRAE 
Timiș, Melania Dragomir, precum și de profesorii și elevii acestei școli. Programul și orga-
nizarea activităților de învățare în cea de a treia zi a fost coordonată de către doamna profesor 
consilier Luiza-Elena Gruici. 

După o călduroasă primire ur- 
mată de activitatea de intercunoaș-
tere și socializare a avut loc turul 
școlii începând cu vizita la clasele 
de la ciclul primar, gimnaziu și li-
ceu, prezentarea bibliotecii, a can-
celariei, a cabinetului de consiliere, 
a laboratoarelor de biologie, fizică și 
chimie, a sălii de sport, a terenului 
sintetic și curtea școlii. 

Prezentarea școlii a fost rea-
lizată în limba engleză de către elevii: Alexandru Rusu, Mihai Gruici, Victor Gruici, Alicia 
Ciobanu și Denisa Purcel. A urmat supriza pusă la cale de profesorii recășeni și anume un dans 
sincron în curtea școlii cu peste 600 de elevi și cadre didactice la care oaspeții străini au luat 
parte cu bucurie și care a avut ca efect topirea barierelor lingvistice, entuziasmul, incluziunea, 
unitatea și evident starea de bine. Cu aceste stări sufletești am trecut la următoarele activități 
din program: „Feeling good dancing” și „Spring Workshop”. În cadrul atelierului de dans 
oaspeții au vizionat câteva dansuri populare ale ansamblului de dans al școlii, sub îndrumarea 
doamnei profesor Rozalia Balaj, apoi au fost invitați să învețe Hora din Banat. La atelierul de 
„primăvară” au creat propsuri personalizate cu mesaje  despre vizita lor în România, prin care 
și-au exprimat sentimentele pe care le-au trăit pe meleaguri bănățene. 

Ultima parte a zilei a constat în activitatea extrașcolară „Vizită la Cramele Recaș”, unde 
oaspeții au putut vedea podgoriile, crama veche, stația antirachete de grindină, magazinul de 
vinuri etc. și de unde și-au luat suveniruri aromate. 

Ne-am luat la revedere de la musafirii noștri cu nerăbdarea revederii în luna mai în Re-
publica Cehă.

Vă plac pastele? 

În prima zi de curs din cadrul Proiectului Acreditare Erasmus Centrul Școlar 
pentru Educație Incluzivă „Constantin Păunescu“ Recaș am învățat să 

confecționăm, să reciclăm, să facem lucruri utile din materiale din mediu pentru 
elevii noștri. Ne-am dezvoltat competențele pentru protejarea naturii și a mediului 
înconjurător. Am învățat și vom da mai departe copiilor, colegilor, părinților și altor 
cadre didactice cum este Eco Școala, protejarea naturii și a mediului.

În ziua a II-a de curs am învățat despre etapele din ciclul Eco Școala „Constan-
tin Păunescu“, efectele benefice asupra elevilor și comunității. Vizita culturală am 
făcut-o la Muzeul de ceară din Barcelona, dar și într-un „spațiu cosmic”.

Ziua a III-a de curs în Barcelona, o zi în care am învățat despre importanța 
protecției mediului, despre utilitate, adecvare și ecologizarea mediului. Ne-am 
încântat ochii și sufletul cu frumuseți din natură, dar am trăit și emoții pozitive 
alături de formatori și ceilalți participanți la curs. A fost o zi despre protecție, despre 
lumină, încântare și splendoare la Barcelona. Obiectivele pentru vizita culturală au 
fost: Grădina botanică, Castelul Montjuic, grădinile Miramar. 

Mulțumim Erasmus plus!

Proiectul Erasmus “The Well”

Dragi doamne și 
domnișoare ale orașului 

Recaș, primăvara înseamnă 
puritate, candoare, 

bucurie şi fericire. Fie ca 
toată această simfonie să vă 

însoţească peste tot!
Vă doresc o primăvară

lipsită de griji!

Teodor PAVEL,
 Primar al orașului Recaș
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SANDRA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

  Pagină realizată de Ciprian GUȚU

Ziua Națională a Lecturii

La Școala Gimnazială Șandra 
promovăm importanța lecturii și 

dezvoltarea educației prin lectură.

Valentine’s Day  

Inimioare, floricele, me-
saje de iubire și multă bună 

dispoziție... toate prezente în sălile 
de clasă și în sufletele copiilor!

Rubrica școlii

Activități la Școala Gimnazială Șandra
Ziua Internațională a Cititului Împreună

Elevii Școlii Gimnaziale Șandra, au sărbătorit astăzi, de la mic la mare, Ziua 
Internațională a Cititului Împreună.

Felicitări tuturor pentru frumoasele activități!

Când se trece la ora de vară în 2024

În curând se face trecerea de la ora de iarnă la 
ora de vară 2024. Este momentul din care zilele 

încep să se lungească, iar nopțile se scurtează.
Anul acesta, în noaptea de sâmbătă, 30 martie, 

spre duminică, 31 martie, se va trece la ora de vară. 
Astfel, ceasurile vor fi date înainte cu o oră, ora 3:00 
devenind ora 4:00. 

Tot în luna martie, pe data de 20 
martie, este și echinocțiul de primăvară 
2024, fenomen recunoscut pentru 
faptul că, după echinocțiu, începe 
primăvara din punct de vedere astro-
nomic, iar durata zilei o depășește pe 

cea a nopții. 
Trecerea la ora de vară 2024 este la câteva zile 

după echinocțiul de primăvară.

Lucrări de efectuat în grădină 
în luna martie

Dacă din cauza vremii potrivnice nu ai putut 
îndepărta până acum buruienile rămase din 

iarnă, este timpul să te apuci de lucru. Curăță plantele 
perene și iarba ornamentală și îndepărtează frunzele us-
cate, apoi poți aplica mulci pe straturile de flori și pe 
borduri pentru a hrăni pământul cu nutrienții de care 
are nevoie.

Gândește-te să-ți însămânțezi straturile de flori cu 
flori anuale rezistente și flori sălbatice, floarea soarelui 
și macii fiind amândouă niște opțiuni excelente.

Martie este ultima lună în care vei putea să plantezi 
trandafiri fără rădăcină protejată. Cel mai bine este ca 
aceștia să fie plantați în afara perioadei lor de creștere, 
pentru a se prinde mai repede, mai ales dacă sunt plantați 
în sol bine drenat și îmbogățit cu ameliorator de sol și 
bălegar din belșug. Dacă îi plantezi în martie, grădina 
ta va fi inundată de culoare și parfum pe durata verii.

Dragi doamne și domnișoare 
din comuna Șandra,

inima să vă tresară mereu de 
bucurie la vederea 

primului ghiocel, iar minunea 
renașterii naturii să vă aducă 

aminte că întotdeauna mai 
există o speranţă!

La mulți ani!

Luchian SAVU,
 Primar al comunei Șandra
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CHECEA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Pagină realizată de 
Andrei Horațiu CIPRIAN

 Mai sigură de cât un seif!

Biserica fortificată din Biertan, 
loc în care se află şi cel mai 

mare altar pictat din Transilvania, 
realizat la 1483, este obiectiv inclus 
în patrimoniul UNESCO. Aici se 
află „cea mai complicată încuietoare 
din lume”. Construită la 1515, uşa  
sacristiei bisericii fortificate din Bier- 
tan a cunoscut faima internaţională 
după ce, la 1900, a fost scoasă din 
balamale şi dusă la Paris, la Expoziţia 
Mondială. Cu acest prilej, a primit un 
premiu pentru frumoasa şi complexa 
încuietoare cu care era înzestrată, 
compusă dintr-un mecanism de 
închidere în 19 zăvoare metalice 
dispuse împrejur, toate fiind conectate 
între ele. Încuietoarea metalică 
era acţionată prin intermediul unei 
manivele şi a unei chei.

Poți conduce scuter și 
moped cu permis Categoria B?

Șoferii care dețin permis de 
conducere categoria B pot 

conduce anumite tipuri de scuter fără 
a avea nevoie de permis special. La 
fel și în cazul unui 
moped.

Condiția este 
ca viteza maximă 
a acestora să nu 
depășească 50 
km/h.

De asemenea,  
capacitatea cilindrică a motorului tre-
buie să fie de cel mult 50 cm3 sau 4 kW 
în cazul motoarelor electrice.

În plus, masa proprie de maxi-
mum 350 de kilograme, fără a include 
bateriile.

Pentru restul vehiculelor pe două 
roți va fi nevoie de permis special:  
u Categoria A1 – motor între 50 cm3 
și 125 cm3; u Categoria A2 – motor 
între 125 cm3 și 400 cm3; u Categoria 
A – motor peste 400 cm3. 

Vreți să vindeți mașina?

Șoferii din România vor fi obligați, de la 1 decem-
brie anul acesta, să obțină un nou document de la 

Registrul Auto Român, dacă vor vrea să își vândă mașina.
Registrul Auto Român a decis să introducă un nou 

document, care va fi obligatoriu la vânzarea unei mașini 
la mâna a doua. Este vorba de un certificat care garantează 
că informațiile prezentate de vânzător sunt reale. Con-
form legislației, RAR „Auto-Pass” este un document 
ce va fi eliberat la vânzarea mașinii pentru a fi prezentat 
cumpărătorului. Acest certificat va conține informații de-
spre numărul de kilometri și despre istoricul de accidente.

„Pentru toate mașinile second hand, acest document va 
fi obligatoriu la vânzarea vehiculului. Vânzătorul e obligat 
să-l obțină de la RAR și să-l înmâneze cumpărătorului. În 
perioada următoare vor fi corelate datele de la service-uri, 
asiguratori, stații ITP și reprezentanțe RAR din toată țara”, 
a declarat pentru ProMotor purtătorul de cuvânt al Regis-
trului Auto Român, Roxana Dima.

Noul document va fi obligatoriu începând cu 1 decem-
brie 2024. Practic, din luna decembrie, niciun vehicul la 
mâna a doua nu va mai putea fi vândut fără a avea RAR 
Auto Pass. Pentru a obține noul document, proprietarul 
mașinii trebuie să solicite eliberarea RAR „Auto Pass” la 
Registrul Auto Român. Nu este nevoie să se prezinte cu 
vehiculul la RAR pentru a primi acest document, însă e  
obligatoriu ca mașina să fie înscrisă în circulație.

În prezent, costul estimat pentru eliberarea RAR „Auto 
Pass” este de 50 de lei.

O nouă achiziție a Primăriei Checea

Primăria comunei Checea, a achiziționat o 
mașină de pompieri din bugetul local.  Auto-

speciala pentru stingerea incendiilor a fost o prioritate, 
iar în acest an planul nostru s-a realizat. Aceasta va 
sprijini activitatea Serviciului Voluntar pentru Situații 
de Urgență. 

A u t o s p e - 
ciala este des- 
tinată interven- 
țiilor rapide pen-
tru stingerea in- 
cendiilor, pu-
nându-se accent 
pe realizarea în  
scurt timp a dis-
pozitivului de 
intervenție și uti- 
lizarea apei cu 
randament ridi-
cat în spații în-
chise sau deschise, precum și în misiuni de descarcerare ușoară.  

 Mașina de pompieri va intra în dotarea Serviciului Voluntar pentru Situații de 
Urgență Checea, din componența căruia fac parte, pe bază de voluntariat, localnici 
de pe raza UAT Checea.

La începutul anului, elevii de la clasa pregătitoare și elevii claselor 
I - IV de la Școala Gimnazială Checea au participat cu bucurie la 

concursul Comper Ediția I la comunicare și limba română.
Felicitări elevilor, doamnelor învățătoare și mult succes în continuare, 

la toate concursurile școlare, și nu numai!

Rubrica școlii
Din activitățile elevilor Școlii Gimnaziale Checea

Când vine primăvara, 
gândurile mele se îndreaptă cu 
recunoștință spre doamnele și 

domnișoarele comunei Checea, 
pentru tot ceea ce fac în fiecare 

zi pentru noi! 
Le doresc o primăvară cu 
multă sănătate, fericire 

și plină de bucurii!

Ion BREJE,
 Viceprimar al comunei Checea, 

cu atribuții de primar
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AQUATIM

Cele mai frumoase urări 
de primăvară vi le trimit 

într-un buchet 
de gânduri bune 

și sentimente 
alese, care se îndreaptă 

spre toate mamele, surorile 
și fiicele Banatului!

La mulți ani tuturor!

Dr. ing. Ilie VLAICU,
Președinte al Asociației 

Române a Apei

Aquatim a semnat un nou contract de lucrări 
pentru Lovrin

  Pagină realizată cu sprijinul doamnei Crenguţa RADOSAV

Aquatim, 
prima companie din România

La București au fost conferite premiile Camerei 
de Comerț și Industrie a României, eveniment 

în cadrul căruia compania noastră a luat, din nou, lau-
rii excelenței, în zona economică pe care acționează și 
activează: locul I la categoria Întreprinderi Mari, do-
meniul „Captarea, tratarea și distribuția apei”.

Directorul general al Aquatim, Ilie Vlaicu, a fost 
prezent la gala oficială de înmânare a trofeului, de unde 
a transmis: „Sunt bucuros să vă anunț că misiunea 
companiei pe care o conduc – „Facem apa să curgă în 
direcția bună!” – a primit o nouă confirmare oficială, la 
scenă deschisă, în prezența oficialităților și a celor mai 
mari nume din piața națională antreprenorială. Aqua-
tim a strălucit din nou în capitală, pe scena Topului 
Național al Firmelor, eveniment organizat exemplar de 
Camera de Comerț și Industrie a României. Acest top 
este un reper incontestabil pentru mediul de afaceri, 
un barometru al eficienței și al excelenței, locul în care 
ți-ai dori să fii, dacă te numești companie performantă, 
serioasă, puternică, vizionară. Aquatim scrie deja și 
demult o istorie frumoasă și aici. Toate acestea, grație 

Oamenilor Apei din Vest, 
echipei de profesioniști din 
Aquatim, spiritului unitar 
ce ne guvernează, drumu-
lui comun ce ne-a dus și 
ne duce atât de frumos prin 
timpuri. Suntem realmente 
un „împreună“, întotdeauna 
în slujba clienților noștri. 
Reconfirmările anuale ale 
Excelenței naționale mă fac 
onorat și fericit să îndrum o 
astfel de echipă.“

La București au fost conferite, luna aceasta, 
premiile Camerei de Comerț și Industrie a 
României, eveniment în cadrul căruia compania 
noastră a luat, din nou, laurii excelenței, în zona 
economică pe care acționează și activează: locul I 
la categoria Întreprinderi Mari, domeniul „Captarea, 
tratarea și distribuția apei”.

Directorul general al Aquatim, Ilie Vlaicu, a fost 
prezent la gala oficială de înmânare a trofeului, 
de unde a transmis: „Sunt bucuros să vă anunț că 
misiunea companiei pe care o conduc – „Facem 
apa să curgă în direcția bună!” – a primit o nouă 
confirmare oficială, la scenă deschisă, în prezența 
oficialităților și a celor mai mari nume din piața 
națională antreprenorială.

Aquatim a strălucit din nou în capitală, pe scena 
Topului Național al Firmelor, eveniment organizat 
exemplar de Camera de Comerț și Industrie a 
României. Acest top este un reper incontestabil 
pentru mediul de afaceri, un barometru al eficienței 
și al excelenței, locul în care ți-ai dori să fii, dacă 
te numești companie performantă, serioasă, 

puternică, vizionară. Aquatim scrie deja și demult o 
istorie frumoasă și aici. 

Toate acestea, grație Oamenilor Apei din Vest, 
echipei de profesioniști din Aquatim, spiritului unitar 
ce ne guvernează, drumului comun ce ne-a dus 
și ne duce atât de frumos prin timpuri. Suntem 
realmente un ÎMPREUNĂ, întotdeauna în slujba 
clienților noștri. 

Reconfirmările anuale ale Excelenței naționale mă 
fac onorat și fericit să îndrum o astfel de echipă. 

Mulțumesc Familiei Aquatim!”.

C.R.

“Binele împlinit este pricină de alt bine” (Sfinţii Părinţi)

Compania noastră a decis să vină în ajutorul celor care 
au cea mai mare nevoie de ajutor, a oamenilor aflați în 
situații mai puțin plăcute ale vieții lor, concret, în susținerea 
pacienților spitalelor timișorene (deocamdată), a celor care 
vin sau pleacă în/din sălile de așteptare și trebuie încurajați, 
dincolo de tonusul moral și medical, de o hidratare corectă. 

Aquatim a dat startul acțiunii de transport, montare și 
instalare a unor dozatoare noi de apă potabilă în cele 
mai aglomerate spații din spitalele Timișoarei, acolo unde 
numărul celor care pășesc să-și afle diagnosticul este foarte 
mare.

Compania noastră a instalat opt dozatoare de apă în spațiile 
extinse ale Spitalului Județean, Casei Austria, Spitalului Bega 
– Policlinică Pediatrie, iar demersul continuă. 

Pacienții și medicii aflați în aceste locuri s-au putut bucura 
deja de apă bună și sigură.

Intenția Aquatim este, în fapt, Misiunea Aquatim: binele 
împărtășit. 

Mulțumim pentru încredere, multă sănătate!

C. Radosav

Specialiştii în detecţia pierderilor,  
reuniţi la Timişoara

Michelle, ma belle –  
fetiţa neobosită a Aquatim

Aquatim în mijlocul elevilor

ȘTIRI
Publicație editată de Aquatim 
An 14, nr. 171 Tiraj: 1000 exemplareDin cuprinS 11/2023 

Familia Aquatim ❤

Aquatim, prima companie din românia

#AquaMedica / Dozatoarele noastre în spitalele Timişoarei

Montarea apometrelor inteligente 
– în linie dreaptă: 6100 din 8000!
Compania noastră este în numărătoare 
inversă în ceea ce privește investiția majoră de 
digitalizare, cu care sunteți deja familiarizați grație 
informărilor periodice transmise: implementarea 
unui sistem modern de monitorizare a apei, în 
speță montarea a 8000 de contoare inteligente în 
diferite zone ale Timișoarei.   

Proiectul de digitalizare se ridică la 9,8 milioane 
de lei, dintre care 7,9 milioane provin din fonduri 
europene. De la bugetul de stat, au fost alocate 
1,2 milioane de lei, de la cel local – 186.000 de 
lei, iar Aquatim contribuie cu 600.000 de lei.

Prin implementarea acestui sistem modern de 
monitorizare a apei, Aquatim urmărește să ofere 
o soluție eficientă și precisă pentru gestionarea 
consumului de apă, contribuind la reducerea 
pierderilor și a costurilor suplimentare  
pentru abonați.

Până la această oră, echipele de schimbători 
– 8-9 echipe, zilnic, pe teren – au montat 6100 
de contoare. Vorbim despre zonele Mureș, 
Muzicescu, Șagului, Freidorf, Steaua, Fratelia. 
Întregul proces va fi încheiat până la sfârșitul 
anului, conform contractului. 

Ilie Vlaicu, director general Aquatim: “Noul sistem 
utilizează transmisia radio pentru a trimite zilnic 
datele de consum către sediul central. Acest lucru 

permite o monitorizare constantă a consumului 
de apă, detectând imediat orice abatere de la 
normalitate. De exemplu, dacă se produce o fisură 
în conductă, sistemul poate detecta scurgerea 
și notifică în timp util, evitând pierderile inutile și 
costurile suplimentare”.

Bucuroși să oferim celor 8000 de abonați această 
inovație! Demersul va continua și în 2024. 

C.Radosav

Performanța Aquatim a atras atenția Radio-Televiziunii Serbia

La jumătatea lunii februarie, jurnalista Slavica Gligorovic de la RTS a trans-
mis o solicitare companiei noastre în vederea realizării unui material amplu 

pe teme de ecologie și protecție a mediului.
Slavica Gligorovic este un ziarist de notorietate din Serbia, este absolventa 

Facultății de Securitate și Apărare  din cadrul Academiei Militare din Belgrad, mem-
bru al Asociației Jurnaliștilor Europeni din Serbia, inițiatoarea și organizatoarea nu-

meroaselor seminarii internaționale pen-
tru jurnaliștii care urmăresc îndeaproape 
problemele de Securitate internațională, 
dar nu numai.

De mai bine de 20 de ani, conduce 
propria emisiune într-un program infor-
mativ al celui mai mare trust de presă 
sârb, Radio-Televiziunea Serbiei, RTS, 
fiind specializată pe teme de protecție a 
mediului: aer, apă, poluare a terenurilor, 

monitorizare, conservarea biodiversității, armonizarea legislației, cu țintă directă pe 
impactul poluării asupra sănătății umane și a importanței legislației ecologice.

Slavica Gligorovic a lucrat frecvent la proiecte legate de mediu cu Delegația 
UE în Serbia. Compania Aquatim i-a atras atenția, așa cum a precizat, pentru că 
poluarea râurilor din țara ei, în zona învecinată cu noi, a fost practic redusă, a aflat 
cum și grație cui s-a întâmplat acest lucru, astfel că și-a dorit să ne cunoască, să vadă 
Stația de Epurare, să stea de vorbă cu cei care manageriază sistemul acesta complex 
de epurare a apelor uzate, să afle detalii despre modul în care obținem și gestionăm 
fonduri europene impresionante, să ne dea ca exemplu de bună practică privitorilor 
Serbiei. Înainte de-a veni la noi, a fost impresionată de renumele Aquatim. După 
realizarea documentării, a filmărilor și a interviurilor pe teren, a fost cel mai plăcut 
surprinsă de modul în care operatorul de apă și canalizare pe care nu-l cunoștea 
reușește să exploateze lăudabil un întreg sistem regional complex și provocator, în 
egală măsură să fie un actor redutabil în atragerea și administrarea fondurilor puse la 
dispoziție de Uniunea Europeană.

Aquatim a semnat, în data de 13.02.2024, contractul de lucrări CL 30 LOT 
1: „Execuție rețele de canalizare Lovrin – rest de executat”, cu TUBULAR 

TEHNO SISTEM S.R.L., având valoarea de 19.369.095,54 lei fără TVA și o durată 
de 24 luni pentru execuție și 48 luni garanție.

Acesta este un contract re-licitat, în urma rezilierii contractului semnat anterior, 
cu un alt antreprenor și face parte din Proiectul regional de dezvoltare a infrastruc-
turii de apă și apă uzată din județul Timiș, în perioada 2014-2020 (Cod SMIS 2021 
318847), etapa a II-a, din cadrul Programului de Dezvoltare Durabilă (PDD).

Obiectul contractului îl constituie execuția rețelelor de canalizare din Lovrin, 
iar la finalul lucrărilor, locuitorii din Lovrin vor beneficia de rețele noi de canalizare 
cu o lungime de circa 14 km, 6 stații de pompare ale apelor uzate și conductă de 
refulare de circa 3 km. De asemenea, se vor reabilita conducte de canalizare cu o 
lungime de peste 1km.

„Proiectul regional de dez-
voltare a infrastructurii de apă 
și apă uzată din județul Timiș, 
în perioada 2014-2020”(Etapa 
I + Etapa a II-a), are o valoare 
totală de 239,5 milioane de euro, 
din care 180,4 milioane de euro 
fonduri nerambursabile de la 
Uniunea Europeană, 40,4 mili-
oane euro de la bugetul de stat, 
4,3 milioane de la bugetul local 
și 14,4 milioane euro co-finanțare Aquatim.  Obiectivul vizează dezvoltarea unor 
sisteme durabile de alimentare cu apă și apă uzată în Timișoara și în 81 localități din 
județul Timiș.
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LIEBLING
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

„Ioan Munteanu este omul, cum spune Vasile Todi, 
cu inima ca pâinea rumenă, 

pe care o scotea buna-bună din cuptor!“

 Pagină coordonată de prof. Ana-Maria TAPANOV

Titu BOJIN

Excepționala manifestare a re-
cunoștinței pentru valorile Ba- 

natului, organizată de Asociația Prima-
rilor din Banatul Istoric în comuna  
Liebling din județul Timiș, și-a găsit un 
amplu ecou în rândul celor prezenți. Și 
pentru că, lucru știut, o astfel de mani-
festare nu poate fi redată într-o singură 
ediție, continuăm și în această lună cu 
imagini și impresii...

Titu Bojin: Așa cum am spus și 
pe scenă, trebuie felicitată în primul 
rând conducerea Asociației Primarilor 
din Banatul Istoric, pentru faptul, rar 
sau deloc întâlnit în țara asta, de a pre-
mia valorile locale la ele acasă. Apoi, 
și poate cu asta ar fi trebuit să încep, 
trebuie salutată cu sinceră prețuire pre-

zența mai mult decât onorantă la această 
gală, a Înaltpreasfințitului Părinte Ioan, 
Mitropolit al Banatului. Și, așa cum 
se cuvine, nu în cele din urmă, aș vrea 
să felicit pe cele trei doamne, două 
doctorițe și o dăscăliță, pe care comuna 
lor le-a recomandat pentru a fi răsplătite 
cu cea mai înaltă distincție a asociației, 
„Diploma de Excelență cu Plachetă”. 
Sigur, această întrunire nu ar fi fost 
posibilă fără sprijinul domnului primar 
Ioan Munteanu, despre care spun doar 
atât: Ioan Munteanu de la venirea lui 
la conducerea administrației locale a 
schimbat fața comunei din temelii. Ioan 
Munteanu este omul, cum spune Vasile 
Todi, cu inima ca pâinea rumenă, pe 
care o scotea buna-bună din cuptor.

Rubrica bisericii
Mitropolitul Bartolomeu Anania

Ionuț MANIA,
preot paroh al Bisericii Ortodoxe Liebling

Unul dintre marii ierarhi cu care biserica 
noastră ortodoxă s-a mândrit și încă se 

mândrește prin cuvântările și operele lui... a fost și va 
rămâne un nume mare în istoria bisericii noastre - IPS 

Bartolomeu Anania.
Mitropolitul Bartolomeu Anania: 

„Nu am chemat niciodată moartea, 
dar nici nu m-am temut de ea.

Am avut o singură rugăciune 
către Dumnezeu: Doamne, dacă Tu 
crezi că mai poţi face ceva cu mine 
şi dacă Tu crezi că eu mai sunt de 
trebuinţă pentru Biserica mea, pentru 

neamul meu şi pentru semenii mei, atunci Tu ai să mă 
salvezi, ai să mă laşi în viaţă şi nu mă vei lăsa să fiu 
ucis, nici de foame, nici de sete, nici de frig, nici de 
schingiuiri, nici de gloanţele oamenilor şi nici de dinţii 
lupilor. Dacă vei socoti că n-o să mai fiu bun de nimic 
şi nu-Ţi mai trebuiesc Ţie, o să mă chemi la Tine şi voi 
vedea ce vei face cu mine. Dar dacă Tu socoteşti că voi 
mai fi de folos, mă vei lăsa în viaţă, pentru că eu ştiu că 
religia creştină este eminamente pragmatică.

Pomul se cunoaşte după roade şi omul după fapte. 
Nu este un merit să trăieşti mult, decât dacă ai ambiţia 
să te înscrii cumva în seria recordurilor.

Important este să trăieşti cu folos, iar pentru 
aceasta trebuie să ai şi o educaţie de la părinţi, pe care 
eu am avut-o. De aceea, în ziua mea de naştere, mă 
rog întâi cu rugăciunea intimă de dimineaţă pentru 
părinţii mei care mi-au dat viaţă, dar nu numai viaţă, 
că aceasta încă n-ar fi mare lucru, dar pentru că mi-au 
dat o educaţie.“

Primăvara să vă aducă 
un mărţişor de sănatate, 

un ghiocel de noroc, o adiere 
caldă de fericire, un nor 

de iubire şi un soare 
strălucitor asemeni sufletului 
vostru, dragi femei, locuitare 

ale comunei Liebling

Ioan Gheorghe 
MUNTEANU, 

Primar al comunei Liebling
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ANUNȚ

Din albumul Primăriei comunei Sânandrei

SANANDREI
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

<

   Pagină coordonată de prof. Camelia FOGAȘ

Ziua Siguranței pe Internet împreună 
cu Adfaber (clasa a II-a și clasa a 

VII-a).

Activități la Școala Gimnazială Carani

Ședință de consiliu la Sânandrei

Ziua Internațională a Cititului 
Împreună - activitate la clasa I.

Aleargă! Donează! Implică-te!

Evenimentul Timotion înseamnă prietenie, comunitate, speranță 
și implicare. Anul acesta am ales să ne implicăm și noi. 

Nouăsprezece elevi de la Școala Gimnazială Carani, cu vârsta 
cuprinsă între 7 și 11 ani, vor alerga, în data de 12 mai, în Cursa Conti-
nental a Micilor Cam-
pioni Timotion, pentru 
Little People România: 
Cursa împotriva cance-
rului.

Noi, cadrele di-
dactice și cu siguranță 
întreaga comunitate, le 
vom fii alături.

Primăvara  - momentul propice pentru acoperirea solariilor

Martie este luna în care spunem „Bun venit” primăverii, un ano-
timp în care ne bucurăm mai mult de razele de soare, de tempe-

raturi mai blânde și de zile cu mai multe ore de lumină. 
Prima luna a primăverii este una foarte aglomerată, mai ales pentru 

legumicultorii care cultivă în solarii.
Dacă nu au reușit să învelească solariile în toamnă, vor face această 

lucrare în luna martie, în zilele când se înregistrează temperaturi mai ridi-
cate. Fiind o lucrare importantă, de care depinde foarte mult dezvoltarea 
optimă a culturilor se recomandă utilizarea foliilor profesionale.

Avantajele folosirii foliei profesionale pentru a acoperi serele și so-
lariile nu sunt de neglijat deoarece acestea contribuie considerabil la dez-
voltarea optimă dar și la timpurietatea culturii. 

Pe parcursul acestei luni se continuă și fertilizarea răsadurilor, iar în 
acestă fază de dezvoltare se urmărește dezvoltarea radiculară, reducerea 

stresului și inducerea dezvoltării vegetative.
În paralel cu activitățile de mai sus, legu-

micultorii fac și pregătiri pentru plantarea în solar 
a răsadurilor extratimpurii.

După izolarea solarului, asigurând astfel 
condiții prielnice de dezvoltare a plantelor, se 
instalează sistemul de irigare prin picurare.

Primăria comunei Sânandrei vă aduce la cunoștință că până în data de 31 
martie 2024 se pot scoate deșeurile vegetale lemnoase pe domeniul public. 

Acestea se vor tăia la lungimea de un metru și se vor lega cu sfoară în snopi. Nu 
se vor colecta frunze și nici alte tipuri de deșeuri vegetale. Colectarea se va face 
începând cu data de 1 aprilie 2024, după care depozitarea pe domeniul public a 
acestora va fi interzisă. Depozitarea deșeurilor lemnoase se va face în așa fel încât 
circulația să nu fie afectată. Primar, Claudiu COMAN

Primăvara, fată mare,
A sosit în sat la noi,
Ca un cântec de cimpoi...
Într-o zi de sărbătoare...
A picat azi-dimineață
Și, abia intrată-n sat,
Satul tot s-a deșteptat
În parfum de izmă creață!...
Primăvara, fată mare,
Vine-n fiecare an
În pantofi de magheran,
Dăruiți de Sfântul Soare...
Și de-ndată ce-și arată
Fecioria-mprospătată,
Toți în jurul ei fac roată!...
Toți copiii
Și bătrânii
Își umflă, la fel, plămânii

Primăvară rurală 
Ion MINULESCU

Și-și fac cruce de-așa fată - 
Doctoriță fără plată...
Îi deschid ferestrele
Să le-alunge boalele
Și dihonia din case...
O ridică-n osanale
Ca pe-o scară de mătase,
Până-n ceru-al șaptelea...
Și-apoi
O pornesc cu ea
Pe șosea,
Până la fântână,-n vale,
Ca s-o spele pe picioare,
Fiindcă-n fiecare an - 
Când sosește-n sat la noi,
În pantofi de magheran - 
Primăvara, fată mare,
Toată-i plină de... noroi!...

Începutul lunii martie este o 
ocazie deosebită să vă 

transmit cele mai sincere 
și frumoase urări de bine, 

sănătate și prosperitate 
tuturor doamnelor 

și domnișoarelor comunei 
Sânandrei, împreună 

cu urarea 
La mulți ani!

Claudiu COMAN,
Primar al comunei Sânandrei
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DETA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Pagină coordonată de prof. Luminița EFTENIE

Prof. Ioana MILOȘ,
 Director al Liceului Tehnologic „Sf. Nicolae“ Deta

„Sfatul nostru pentru elevi este: mergi înainte, 
poți face asta!“

În data de 12.02.2024, s-a desfășurat Olimpiada de Badminton adresată elevilor 
de gimnaziu. Ca reprezentantă a orașului Deta, a participat eleva Giurgev Ariana, 

care a obținut locul I la secțiunea fete, primind deosebita onoare de a participa la faza 
națională a acestui concurs. De admirat a fost și evoluția promițătoare a elevului Firca 
Lucas, care a obținut locul al III-lea la secțiunea băieți și de la care, antrenorii Radu Ro-
tar și Eugen Iovan au mari așteptări în anul ce vine.

Așa cum am menționat în paginile anterioare ale revistei 
„Banatul”, în anul 2022 a apărut noul Dicționar Ortografic, 

Ortoepic și Morfologic(DOOM3), care este menit să reglementeze 
corectitudinea cuvintelor limbii române. Unii oameni au obiceiul de 
a consulta DEX-ul (Dicționarul Explicativ al Limbii Române) pentru 
a verifica acest aspect, dar acesta din urmă nu face decât să explice 
sensul cuvintelor. Formele corecte se găsesc în DOOM3. Astfel, față 

Simularea Evaluării Naționale  a început luni, 5 februarie, la Liceul Tehno-
logic Sf. Nicolae din Deta cu proba scrisă la limba și literatura română, 

continuând cu proba la matematică. Școala noastră a fost centru de examen, aici 
participând un număr de 156 de elevi, viitori absolvenți ai clasei a VIII-a, dintre 
aceștia, 54 sunt elevi ai școlii noastre, iar restul au fost de la Școala Gimnaziala Den-
ta, Școala Gimnaziala Moravița, Școala Gimnaziala Jamu Mare, Școala Gimnazială 
Ing. Anghel Saligny Banloc, Școala Gimnazială Livezile, Școala Gimnazială Giera. 
Probele s-au desfășurat fără niciun incident, majoritatea elevilor au stat în sala de 
examen până la finalizarea timpului de lucru, apoi fiecare dintre aceștia a partici-
pat la procesul de scanare și încărcare a lucrărilor scrise în aplicația informatică. 
Asistenții operatori nu au întâmpinat probleme majore. Sistemul de supraveghere 
audio-video a funcționat perfect, iar toate instrucțiunile prevăzute în metodologie 
au fost respectate. Așteptăm cu nerăbdare rezultatele  pentru a interveni acolo unde 
există lacune în cunoștințele elevilor. Sfatul nostru pentru elevi este: „mergi înainte, 
poți face asta! Respiră calm, adună-ți  
toate cunoștințele într-o grămadă, rela-
xează-te, alungă toate îndoielile și gri-
jile, amintește-ți că ești inteligent și 
descurcăreț. Și fie ca, pentru orice even-
tualitate, să ai norocul cu tine la examen, 
care te va ajuta și îți va permite să obții o 
notă excelentă.“ Baftă!

Gramatica actuală - Deta de DOOM2, apărut în 2005, DOOM3 aduce câteva noutăți. În acest 
număr ne vom referi la unele forme de plural:

• „aragaz” are pluralul „aragaze” și nu „aragazuri”;
• „almanah” are pluralul „almanahuri” și nu „almanahe”;
• „bairam” are pluralul ,bairamuri”, iar „bairame” este utilizat greșit; 
• „boschet” are pluralul ”boschete”, „boscheți” e utilizat greșit; 
• „croasant” are pluralul „croasante”, „croasanți” e utilizat greșit; 
• „fașă” are pluralul „feșe”, „fașe” e utilizat greșit; 
• „colonel” are pluralul „colonei”, „coloneli” e utilizat greșit. 

Badmintonul din Deta - la națională

RECTIFICARE: În nr. din 11.12.2024, la rubruca  „Amintiri târzii”, rândurile 11-
12, a se citi în loc de ,,obiect comercial”, „obiect spiritual”. Ne cerem scuze domnului 
profesor Marius Circa pentru confuzie.

Odată cu venirea primăverii, 
sărbătorim tradiția 

Mărțișorului și Ziua 
Femeii. Cu această ocazie, 

doresc tuturor doamnelor și 
domnișoarelor din orașul Deta 
și satul Opatița multă sănătate, 

fericire și numai împliniri 
alături de familiile lor. 

La mulți ani!

Ec. Petru ROMAN,
Primar al orașului Deta
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PETRIS
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

Pagină coordonată de Carmen MĂDĂLUȚĂ

„Aceste cifre arată preocuparea administrației 
publice locale pentru proiectele necesare 

dezvoltării comunei Petriș!“

Curiozități despre luna martie

Vestitorul primăverii este, fără dar și poate, 
ghiocelul. Acesta ne bucură cu gingășia, dar 

și mirosul lui de care ne-a fost atât de dor în decurs de 
un an.

n De 1 Martie se oferă în dar câte un mărțișor. Sunt 
zone ale țării noastre în care fetele primesc, dar și zone 
în care băieții sunt cei care se bucură de asta.

n În urmă cu mulți ani, mărțișorul era de fapt o 
monedă de aur care se atașa la o sfoară făcută din două 
părți răsucite, una roșie și alta albă. Copiii, dar și adulții 
obișnuiau să-l poarte la gât. Se părea că această amuletă 
purta noroc oricărei persoane. Fetele le purtau până 
când înfloreau copacii. Era momentul așteptat de toată 
lumea, întrucât ele legau mărțișorul de trunchiul unui 
copac, iar cu moneda își cumpărau brânză pentru a avea 
fața albă și netedă tot anul. Bineînțeles, mărțișorul nu 
se purta până în acel moment în toate zonele țării. Erau 
zone unde se purta până pe data de 9 martie, iar altele 
până în 12 martie. În zilele noastre nu se mai respectă 
aceste obiceiuri și tradiții. În mod normal, femeile le 
poartă cam toată luna martie.

n În vechile calendare romane, un an avea o durată 
de zece luni, începea în martie și se termina în decem-
brie.

n În fiecare an, martie și iunie se termină în aceeași 
zi a săptămânii.

n Martie este luna în care animalele încep să iasă 
din hibernare.

n Pe data de 20 martie are loc echinocțiu de primă-
vară, moment în care ziua și noaptea au aceeași durată.

n La sate, apa de 
ploaie din luna martie era 
considerată sfântă. Fetele se 
spălau cu ea pentru a întinde 
și de a menține pielea mai 
tânără, fiind păstrată în bu-
toaie mari.

Pentru Comuna Petriș, bugetul local pe anul 2024 este unul istoric:19.421.020 
lei. Dacă în anul 2021 porneam cu un buget de 3.020.500 din care investiții 

de 647.000 lei, după multă muncă, rezultatele încep a prinde contur.
În acest an bugetul este compus din:
u investiții:15.699.400 lei (81%) în domenii ca infrastructură, învățământ, 

energie verde etc.; u  salarii:1.336.000 lei (7%); u  bunuri și  servicii 1.770.220 
lei(9%); u asistență so-
cială 615.400 lei (3%)

Aceste cifre arată  
preocuparea administra-
ției publice locale pentru 
proiectele necesare dez-
voltării comunei Petriș, 
reprezentând rodul mun-
cii în echipă și efectul 
colaborării strânse atât 
dintre autoritățile locale 
(Primărie și Consiliu Local), cât și dintre acestea și autoritățile centrale. 

În continuare va urma transpunerea efectivă a proiectelor în lucrări concrete, 
lucrări a căror realizare va duce la îmbunătățirea calității vieții în comuna Petriș.

Ionel BERARI - Primar al comunei Petriș

În atenția locuitorilor comunei Petriș

Următoarea colectare separată a deșeurilor din hârtie/carton va alea loc 
luni, 4 martie 2024.

În sacul albastru se colectează pentru reciclare deșeuri din hârtie/carton: am-
balaje de la alimente, îmbrăcăminte, cofraje ouă; pungi de hârtie și hârtie de împa-
chetat; cutii și ambalaje din carton; maculatură (caiete, reviste, cărți etc); tetrapack 
(cutii de lapte, tomate, sucuri etc).

În sacul albastru nu se colectează: hârtie/carton murdar (șervețele, prosoape 
de hârtie, pahare de unică folosință), coperți plastifiate, hârtie cerată, hârtie termică, 
tapet, hârtie pergament, hârtie de copt, scutece de unică folosință, resturi vegetale 
din curte, deșeuri provenite din construcții, deșeuri medicale etc.

De reținut:
3 scoateți capacul/dopul sticlelor din plastic înainte de de-

barasare (PET) 
3 goliți ambalajele de resturi alimentare și clătiți-le dacă 

este cazul;
3 presați recipientele pentru a ocupa cât mai puțin spațiu;
3 deșeurile contaminate care nu pot fi curățate se 

depozitează în pubela neagră destinată deșeurilor reziduale.

7 sfaturi duhovnicești pentru femeia creștină
Sfântul Ioan Gură de Aur

= Nu te lăsa doborâtă de tirania tristeţii, ci stăpâneşte cu judecata ta furtuna 
supărării. = Dezleagă-te de pământ, dar mai bine spus, de lanţul trupului! Ridi-
că-te pe aripa filozofiei şi nu te lăsa acoperită de umbră şi de fum! Că aşa sunt cele 
lumeşti. = Nimic din cele ce se întâmplă în viaţă să nu te tulbure! Încetează de a 
ruga pe cutare sau pe cutare; lasă umbrele să treacă – umbră doar e ajutorul omenesc 
– şi roagă necontenit pe Iisus, Căruia-i slujeşti, să facă un semn numai; şi toate se 
vor limpezi într-o clipită. = Continuă să mulţumeşti mereu lui Dumnezeu pentru 
toate, să-L slăveşti, să-L rogi, să-I ceri. De se năpustesc asupra-ţi mii de tulburări 
şi mii de necazuri, de vin în faţa ta furtuni, nimic să nu te tulbure. = Răbdarea te 
face mai tare ca diamantul. Răbdarea nu poate fi biruită nici cu arme, nici de oşti, 
nici de maşini de război, nici de săgeţi, nici de lănci, nici de oştirile demonilor, nici 
de falangele înfricoşătoare ale puterilor potrivnice, nici chiar de diavolul, cu toată 
oştirea şi iscusinţa lui. = Nu-ţi pierde nădejdea nicicând. = Uită-te la câştigul care 
nu se pierde şi la bogăţia ce nu poate fi furată.

Dragi locuitoare ale comunei 
Petriș, pentru că sunteți cele 
care găsesc în fiecare zi timp 

pentru orice problemă și orice 
nevoie a celor dragi,  pentru 
voi timpul se oprește puțin în 

loc la fiecare început de 
primăvară. Fie ca acest 

anotimp să vă aducă bucurie 
în suflet, fericire și liniște.

Ionel BERARI,
 Primar al comunei Petriș
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Mulțumesc domnișoarei Adela Popescu pentru sprijinul acordat 
în realizarea acestei pagini -  Carmen Elena APOSTOL

LIPOVA
Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN Arad

Transparență administrativă
u HOTăRÂREA nr. 1 din 22.01.2024 pentru aprobarea ordinii de zi a ședin-

ței extraordinare a Consiliului Local al orașului Lipova, convocat pentru data de 
22.01.2024, ora 13,00; u HOTăRÂREA nr. 2 din 22.01.2024 privind constata-
rea încetării de drept a mandatului de consilier local în cadrul Consiliului Local al 
orașului Lipova al doamnei Bandici Raluca -Maria și declararea ca vacant al locu-
lui de consilier al acesteia; u HOTăRÂREA nr. 3 din 22.01.2024 pentru apro-
barea rețelei școlare a unităților de învățământ preuniversitar de stat de pe raza admi- 
nistrativ-teritorială a orașului Lipova, propusă pentru a funcționa în anul școlar 
2024-2025; u HOTăRÂREA nr. 4 din 22.01.2024 privind stabilirea prețurilor de 
referință și de pornire a licitației pentru masa lemnoasă fasonată; u HOTăRÂREA 
nr. 5 din 22.01.2024 pentru stabilirea unor măsuri privind salarizarea funcționarilor 
publici și ale personalului contractual din cadrul aparatului de specialitate al Prima-
rului orașului Lipova, serviciilor publice de interes local și structurilor funcționale 
subordonate Consiliului Local Lipova, începând cu anul 2024; u HOTăRÂREA nr. 
6 din 22.01.2024 privind aprobarea tipului de suport alimentar acordat elevilor Li-
ceului „Atanasie Marienescu” Lipova și Liceului „Sever Bocu” Lipova, în cadrul 
Programului național „Masă sănătoasă”; u HOTăRÂREA nr. 7 din 22.01.2024 pri-
vind aprobarea încheierii Protocolului de colaborare între orașul Lipova, județul 
Arad și Universitatea de Vest Timișoara, în vederea demarării procedurilor nece-
sare accesării proiectului de colaborare transfrontalieră „Implementing and de-
signing adaptive solutions for climate - resilient water resources management in 
the cross -border region of Mures/Maros”.

Din albumul primăriei orașului Lipova

Discuții cu camarazii de la Șiștarovăț despre cele 
mai importante proiecte de dezvoltare ale localităților.

Cunoștințele dobândite i-au determinat pe elevii Liceului „Atanasie Marie-
nescu” Lipova să participe și la a XXIII-a ediție a concursului ,,Hristos 

în școală – Cunoaștere și trăire”, care s-a desfășurat la data de 26 ianuarie 2024 în 
incinta Școlii Gimnaziale „Aron Cotruș” Arad. La cele trei secțiuni – referat, poezie 
și pictură religioasă – au participat aproximativ 350 de copii, fiecare prezentând 
propria creație. 

Sub coordonarea domnului profesor Daniel Vășcan au participat un număr de 
25 elevi care au obținut rezultate remarcabile. Eleva Drăgănescu Daniela Estera  
a participat la toate cele trei secțiuni obținând pre- 
miul I la secțiunea referate și premiul II atât la poe-
zie, cât și la pictură religioasă. La secțiunea refera-
te s-au remarcat Curescu Hadasa Nicole – clasa V 
- Premiul de Excelență, Iovescu Sara - clasa VII și 
Crăciunescu Rebeca – clasa X, care au obținut Pre-
miul I, iar elevul Zaborilă Yannis – clasa IX prin 
obținerea premiului II. 

Pictura religioasă a fost foarte bine reprezentată, 
drept urmare Premiul I a fost obținut de către Gora 
Denisa (V) și Brăescu Marta (VI). Premiul II a fost 
acordat elevei Iovescu Rebeca (IV), premiul III ele-
vilor Gora Alesia Raluca (III), Motrescu Andreea – 
Marieta (III) și Udrescu Damaris (V). Mențiune au 
obținut Iovescu Rahela Dorotheea și Marc Levi (III), 
Zaborilă David (IV), Crăciunescu Samuel și Matei 
Maya (V), Ioțcu Roxana (VIII) și Mihuț Dorin Val-
entin (X). Felicitări tuturor și mult succes la toate 
provocările frumoase din acest an școlar! 

Premianții concursului 
„Hristos în școală - Cunoaștere și trăire“

Spune-mi care mamă-anume
Cea mai scumpă e pe lume?
Puii toți au zis de păsări,
Zarzării au zis de zarzări,

Cea mai scumpă de pe lume 
Nichita STANESCU

Peștișorii, de peștoaică,
Ursuleții, de ursoaică,
Serpișorii, de șerpoaică,
Tigrișorii, de tigroaică,
Manjii toți au zis de iepe,
Firul cepii-a zis de cepe,
Nucii toți au zis de nucă,
Cucii toți au zis de cucă,
Toți pisoii, de pisică,
Iară eu, de-a mea mămică.
Orice mamă e anume,
Cea mai scumpă de pe lume!

Dragi locuitoare ale orașului 
Lipova, ghioceii timpurii, 

mângâierile calde ale 
soarelui, albastrul senin al 

cerului, mirosul tare de verde 
crud, toate ne readuc speranța, 

optimismul, credința în mai 
bine și spor în toate.

La mulți și fericiți ani!

Florin Fabius PERA,
 Primar al orașului Lipova
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REMETEA MARE
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Pagină realizată de Mircea Cristian ARON

Totem digital la Remetea Mare

ANUNȚ

Dragi cetățeni, vă aducem la cunoștință că, 
până în data de 28 martie 2024, în fiecare zi 

de joi, aveți posibilitatea de a achita plățile taxelor și 
impozitelor și în satul Ianova, la sediul poștei. 

Dorim să vă reamintim că puteți efectua aceste 
plăți atât cu car-
dul bancar, cât  
și online, prin ac- 
cesarea linkului:  
https://remetea- 
mare.cityon.ro/. 

Vă mulțumim 
pentru înțelegere 
și colaborare!

În luna februarie, în fața sediului Primăriei 
Remetea Mare, a fost instalat un totem 

digital, care oferă informații și fotografii rel-
evante despre comună. Acesta reprezintă o 
soluție modernă și eficientă pentru a vă ține la 
curent cu evenimentele și atracțiile din comuni-
tatea noastră.

În atenția locuitorilor comunei Remetea Mare
Curățenia de primăvară

Primăria comunei 
Remetea Mare dema- 

rează, începând cu data de 
15 martie 2024, acțiunea de 
colectare deșeuri vegetale. 
Rugăm cetățenii din Reme-
tea Mare și Ianova să scoată 
deșeurile vegetale la limita 
de proprietate, până la data 
de 15 martie 2024. Utilajul 
va colecta: frunze, iarbă, de-
șeuri din lemn rezultate din 
toaletarea copacilor sau orice 
materiale vegetale.

Vă mulțumim!

Obiceiuri românești 
Mucenicii și focul viu

De mucenici, pe 9 martie (echinocțiul de primăvară și începutul 
anului agrar în calendarul iulian), focurile simbolizează arderea 

iernii și renașterea primăverii. Prin acest ritual magic (practicat în Banat, 
Crișana, Muntenia, Oltenia, Dobrogea și sudul Moldovei), se dorea 
sprijinirea Soarelui în depășirea momentului critic al echilibrului perfect între lumină 
și întuneric. În curți și grădini se strângeau gunoaiele grajdurilor, uscăturile grădinii și 
se aprindea focul cu ele. În Transilvania era obiceiul ca tinerii să sară peste foc pentru 
a li se îmbiba hainele cu fum, acesta având rol de purificare. În alte zone, chiar și 
vitele erau trecute prin foc ca să fie apărate de boli. După cum erau flăcările și direcția 
fumului, se făceau diferite previziuni asupra vremii.

Alexiile

O legendă povestește că, deoarece omul avea mult de suferit din 
cauza insectelor, Dumnezeu le-a adunat pe toate și le-a închis 

într-o cutie și l-a chemat pe Alexie s-o arunce în apa mării. Ajuns la destinație, Alexie nu 
a putut rezista curiozității și a deschis cufărul, astfel încât toate acestea s-au răspândit 
din nou pe Pământ. Pentru că nu a ascultat de Dumnezeu, Alexie a fost transformat în 
cocostârc și pedepsit să adune, între 17 martie și 14 septembrie, insectele împrăștiate. 
Legenda conține și un sâmbure de adevăr, căci în preajma acestei zile este perioada 
întoarcerii berzelor și cocostârcilor. Pescarii susțin că Sfântul Alexie este cel care 
aduce peștii, din adâncurile unde au iernat, la suprafața apelor. Ei țin post toată ziua, 
iar seara chefuiesc în cinstea sfântului, pentru a avea noroc la pescuit. Există credința 
că dacă mănânci un peștișor crud în această zi vei avea juvelnicul plin tot anul.

Se face moină-n suflet, cu pâcla-mpovărată;
Din sloiul amintirii cad picuri tot mai vii,
Și inima, hrănita, pornește rar să bată,
Cu sânge alb de visuri și de melancolii...

La geamul meu stă noaptea și vrea să intre-n casă,
În carnea ei de neguri ard stele mari de foc;
Cum n-o poate cuprinde cămara ce m-apasă,
Mă scol și suflu-n gânduri și-n noaptea mea-i fac loc.

Ea intră și târăște alaiul tot afară:
Se umflă-n mine ape, trec turme de țigăi
Și aburii lăuntrici iau chip de primăvară,
Cu sâni rotunzi de măguri și coapse moi de văi.

Noapte de martie
Vasile VOICULESCU

Sosesc, scăpați și teferi din cușcile-ntristării;
Cocorii bucuriei, solia-ntâiei berzi,
Și șesurile minții, miriștile uitării
Le-mprourează iarba cu mii de gânduri verzi.

Pe dealurile vremii iernează neaua încă;
Dar cântă gura dulce a vântului de sud,
Momită, gheața-și crapă pleoapa ei de stâncă,
Surâde și pe gingeni și-a prins sărutul crud.

Când pururi veșnicia vorbește numa-n șoapte,
De unde-atâta foșnet și susure și sfadă?
Mă plec, ascult în mine prin sufleteasca noapte
Și-aud cum se dezbracă pământul de zăpadă.

Natura a împletit din flori 
şi din raze de soare 

mărţişorul fericirii, pentru 
ca eu să vi-l pot oferi azi, 

împreună cu toată prețuirea mea, 
tuturor mamelor, surorilor 

și fiicelor comunei Remetea Mare. 
Vă doresc o primăvară 

ca-n povești!

Ilie GOLUBOV,
 Primar al comunei Remetea Mare
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DENTA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Pagină coordonată de prof. Luminița EFTENIE

Simulare 2024 - Școala 
Gimnazială Denta

Simularea Evaluării Naționale 2024 
a avut loc în toată țara, deci și 

pentru elevii din Școala Gimnazială Den-
ta, din 05.02.2024 până în 07.02.2024. 
Domnul director Ion Jinaru ne informează 
că la simulare au participat toţi cei 22 
de elevi, centrul de examen fiind Lice-
ul Tehnologic „Sfântu Nicolae“ Deta. 

Aceștia au susținut trei probe: limba și lite- 
ratura română, matematică și limba ma-
ternă. În premieră la simularea unui examen 
național, corectarea lucrărilor se va face on-
line, prin scanarea lor și trimiterea acestora 
în mai multe județe din țară. 

Poezie în grai
Gencianu Cristean Ovidiu 

LISZkAy
Să-m trăieșci dragă vieșină!
Astădz... mă opriesc la cinie,
Că aud, că-m capț dă vină
Șî nu cried că i baș binie.

Lasă paiu-n grija mia
Că-i mănunt șî nu mă-ncurcă,
Viedzî-ț dă prăjâna tia,
Nu-i căpta la dracu furcă!

Râdz ca șiob dă oală spartă,
Dă parcă o duși măi binie,
Dar nu viedz că a tia soartă
I măi ria dăcât la mine?!

Ca o babă zăpășită
Pră la colțuri givșniești
Șî dân mincea-ț rătășită
Vierdz șî-uscace lie scornieșci, 

Dar să șcii, că nu plâng,
Să vorbieșci... cât i pucia!
“Calu muoarie dă drum lung
Șî proșcii... dă grija mia! “

Gramatica actuală – Denta

Vă prezentăm trei categorii de greșeli care au 
suferit modificări în limbajul actual. 

1. DOOM3 aduce noutăți privind forme actuale de 
plural, precum:

• „macrouri”, pentru singularul „macrou”;
• „monede”, pentru singularul „monedă”;
• „sângiuri”, pentru singularul „sânge”;

Înscrieri la CS Denta kickboxing

Sfântul Sava sărbătorit la Denta

Sfântul Sava e considerat unul din cele mai im-
portante figuri ale istoriei sârbe și este canonizat 

și venerat de Biserica Ortodoxă. Viața sa și devotamen-
tul  personal pentru poporul său au fost interpretate în 
multe lucrări artistice din perioada medievală până în cea 
modernă. Catedrala Sfântul Sava din Belgrad îi poartă nu-
mele și este cea mai mare biserică din lumea ortodoxă. 
Cu ocazia acestei sărbători, Părintele Jivoine Maletici a 
susţinut, în data de 28 ianuarie, în Biserica Ortodoxă din 
Denta, o slujbă închinată Sfântului Sava, la care au par-
ticipat numeroşi credincioşi.

Artele marțiale ajută copilul să crească armonios, să-și dezvolte un car-
acter puternic, pregătindu-se în permanență și constant pentru etapele 

vieții. CS Denta Kickboxing (FC), prin domnul antrenor Dan Pantiș, va încerca 
să formeze o nouă grupă de copii, pentru practicarea artelor marțiale (disciplina 
Full Contact Kickboxing-Light-
Contact). Grupa va fi formată 
de copii cu vârsta cuprinsă între 
7-9 ani. Acest lucru înseamnă că 
viitorul luptător trebuie să aibă 
vârsta de șapte ani împliniți și să 
nu depășească vârsta de nouă ani. 
Dacă e mai mic sau mai mare, 
vor fi discrepanțe prea mari în 
închegarea grupului. Dacă sunt 
părinți care doresc să-și înscrie 
copiii la această grupă, 
domnul antrenor Dan 
Pantis (Instructor Arte 
Martiale de Contact, 
disciplina - Full Con-
tact Kickboxing-) îi 
așteaptă cu un mesaj pe  
adresa:  https://www.
facebook .com/Dan.
Pantis.Cristina. 

• „pâraie”, pentru singularul „pârâu”.
2. De asemenea, au intervenit schimbări privind  

formele abreviate NATO și ORL, care se scriu fără 
punct, spre deosebire de abrevierile P.S. sau P.P.S., care  
provin din limba latină și se scriu cu punct. 

3. Ziua a doua din lună poate fi pronunțată fie două, 
fie doi ianuarie. La fel se întâmplă și în cazul în care  
apare substantivul „dată” înainte: ,,în data de doi/două  
ianuarie”. 

Cu ocazia sărbătorilor de 
primăvară, urez tuturor 

doamnelor și domnișoarelor din 
comuna Denta, apreciere, 
creativitate și perseverență 
în ceea ce fac. Fie ca toate 

dorințele să li se îndeplinească, 
să fie sănătoase, fericite și 

împlinite alături de familiile 
lor. La mulți ani!

Petru TAPANOV,
Primar al comunei Denta
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VOITEG
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Pagină realizată de Andrei ANCA

Proiectul „Să fii mai bun!“

Cartea „Remarcabile făpturi inteligente“ spune povestea Tovei Sullivan, o 
femeie trecută de șaptezeci de ani, văduvă, care lucrează în schimbul de 

noapte la Acvariul din Sowell Bay, spălând podelele și făcând curat. Tova și-a găsit 
un refugiu în muncă, în încercarea de a uita întrucâtva că Erik, fiul său în vârstă de 
optsprezece ani, a dispărut misterios în urmă cu treizeci de 
ani. Între Tova și Marcellus, o caracatiță gigantică de Pacific, 
care trăiește într-unul dintre bazinele de la acvariu, se înfiripă 
o minunată prietenie. De altfel, Marcellus știe ce s-a întâmplat 
în noaptea în care fiul Tovei a dispărut.

Cu empatie și blândețe, „Remarcabile făpturi inteligente“ 
spune o poveste înduioșătoare despre o prietenie improbabilă, 
despre forța vulnerabilității, despre cele mai grele încercări 
din viața unui om și despre regăsirea speranței. Marcellus își 
demonstrează agilitatea surprinzătoare și inteligența ascunsă 
atunci când oamenii nu se află prin apropiere să-l poată vedea 
și îți arată cât de multe au de învățat oamenii de la animale.

Vă recomandăm să citiți
Remarcabile făpturi inteligente

Cum este afectat organismul din cauza 
schimbărilor de oră

Trecerea la ora de vară poate avea repercusiuni 
asupra psihicului în rândul persoanelor care 

au nevoie de o anumită perioadă de acomodare. Sunt 
persoane care se pot confrunta cu stări de nervozitate, 
oboseală sau stres, din cauza faptului că nu se pot 
adapta atât de repede la noua oră. Poate fi nevoie de 
câteva zile sau săptămâni, pentru anumite persoane, 
pentru ca organismul să se adapteze noilor schimbări, 
iar corpul să funcționeze în parametri normali.

Schimbarea orei este un proces ce poate perturba 
ceasul biologic, iar asta poate duce la dereglări hormo-
nale și afectarea melatoninei.

De asemenea, schimbarea orei poate afecta și cali-
tatea somnului. Odată cu trecerea la ora de vară, se 
dă ceasul înainte cu o oră, iar asta înseamnă că este 
afectată și cantitatea somnului, deoarece se va dormi 
mai puțin cu o oră.

Școala Gimnazială Tirol a 
derulat proiectul „Să fii mai 

bun”, în parteneriat cu Asociația 
„Tineri Prețioși” din Voiteg, județul 
Timiș. 

Acest proiect s-a adresat ele-
vilor de la ciclul gimnazial și a avut 
ca scop prevenirea abandonului 
școlar și al absenteismului. 

Proiectul a constat în prezentări 
audio - vizuale, dezbateri, scenete, 
jocuri de rol și jocuri didactice. 

Andrea Chelea (Secția Kickboxing 
Voiteg), a obținut locul II, medalia 

de argint la „Cupa europeana de Kickbox-
ing Wako“ organizată la Zagreb (Croația). 

Tineri cu care ne mândrim

Anamaria Giorgiev, elevă 
a clasei de canto popular 

„Cantodena“, profesor coordona-
tor Desanca Lalici, a participat la 
filmări cu clasa, pentru o emisiune 
specială, care va fi difuzată pe pos-
tul de televiziune SUD VEST TV, 
cu ocazia sărbătorilor primăverii!

Transparență administrativă
u Hotărârea nr. 1 din 04.01.2024 privind apro-

barea rețelei unităților de învățămant preuniversitar 
2024/2025; u Hotărârea nr. 2 din 25.01.2024 
privind validarea dispoziției aprobare excedent; u 
Hotărârea nr. 3 din 25.01.2024 privind aprobarea 
planului de acțiuni; u Hotărârea nr. 4 din 25.01.2024 
privind validarea AGA ADID; u Hotărârea nr. 5 din 
07.02.2024 privind aprobarea Regulamentului decont 
cheltuieli cu personalul primăriei; u Hotărârea nr. 
6 din 07.02.2024 privind aprobarea indicatorilor 
tehnico-economici actualizare PUG; u Hotărârea 
nr. 7 din 12.02.2024 privind adoptarea bugetului local 
2024; u Hotărârea nr. 8 din 12.02.2024 privind 
aprobarea agendei culturale 2024.

Această primăvara să vă aducă 
tuturor soare, zâmbete 

și bucurii! Florile 
de primăvară să vă mângaie 
sufletul și să vă dăruiască 

multe clipe de fericire! 
Doamnelor și domnișoarelor 
din comuna Voiteg le trasmit 
toate urările mele de bine!

Neculae-Ioan POP, 
Primar al comunei Voiteg
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DACA DRUMUL PE CARE MERGI ÎN CARIERA TI SE PARE PREA USOR, PROBABIL CA NU E DRUMUL TAU!

 crutând mai adânc drumul acestui dialog, am dat de o 
lungă și tulburătoare conspirație a gândurilor mele. Și 
unul din aceste gânduri a fost acela ca, atât intervievatorul 

cât și intervievatul, să accepte ca factor ordonator al conversației 
principiul sincerității. La drum... 

Vasile TODI
Bună ziua, domnule profesor!
Bine ați venit! 
Domnule profesor, am venit la această reîntâlnire cu 

dumneavoastră cu gândul frumos de a vă oferi în dar plăcerea 
socratică de a întreba. Așadar, vă aștept întrebarea! 

De unde aveți atâta energie și gândire pozitivă, stimate domnule 
Todi? Pentru că abia pot ține pasul cu dvs... Și eu eram convins că 
sunt la maxim cu energia și gândirea pozitivă!

Și de la dumneavoastră, stimate domnule profesor! După acest 
răspuns, aflându-ne la ceea ce cred eu că ar fi capătul unei zile de lu- 
cru a profesorului Dan Gaiță, vă rog să faceți o sinteză a două zile dife- 
rite din activitatea dumneavoastră medicală, o zi ușoară și una grea.    

Este evident că avem propriile scale în a evalua ce e ușor și ce 
e greu – ca să nu mai spun că scalele ni se schimbă în funcție de 
dispoziție sau de vârstă... În plus, nu tot ce e ușor este neapărat bun 
sau ceea ce e greu este obligatoriu rău... Și, îmi mai amintesc că 
atunci când eram student și depășeam miezul nopții învățând, tata 
venea adeseori grijuliu, dar în același timp suportiv și mândru că 
luam examene cu brio, spunându-mi: „Dane, dacă drumul pe care 
mergi în carieră ți se pare prea ușor, probabil că nu e drumul tău...”

Spuneam odată că pentru a deveni medic cu destin rotund, un 
om trebuie să se învingă pe sine însuși în fiecare zi. Am 
zis bine? 

Dacă a te învinge pe tine însuți înseamnă să îți 
înfrângi trufia chiar dacă ești superior celorlalți, să îți 
controlezi furia chiar dacă ești nedreptățit sau să îți faci să 
dispară invidia chiar dacă norocul le surâde doar altora, 
atunci DA, aceasta este calea devenirii ca om. Dar, a fi 
un om bun este condiția obligatorie, nu și suficientă, de 
a fi un doctor bun!

Lecturându-vă biografia, sunt curios să aflu dacă ați 
fost tentat vreodinioară să vă dăruiți desfrâului lenei? 

Sunt momente, mai ales după muncă intensă, 
oboseală îndelungată sau presiune psihică, când am 
senzația că, întins pe pat fiind, sunt mușchi care refuză să 
se mai miște... Cred că e fiziologic! Dar de ce vorbesc eu 
de situații extreme? Pentru că „a lenevi” chiar nu ar trebui să aibă din 
start o conotație negativă – dar, deh, cu atâția lupi moraliști în jur...:)

În drumurile dumneavoastră prin lume, ați trăit beția peisajului 
misterios? 

Ca-te-go-ric! Misterul e parte din viața noastră, iar destinațiile 
speciale, oamenii deosebiți, evenimentele spectaculoase sunt surse de 
adrenalină – iar adrenalina e cel mai bun drog... Deci „dependență” 
cu „D” mare!

Care sunt obligațiile profunde pe care le impune conștiința unui 
medic și a unui intelectual? 

Credibilitatea este una dintre calitățile cele mai de preț! Poate și 
pentru că lipsa credibilității demolează instantaneu orice carieră de 
succes și simpla îndoială asupra credibilității cuiva îi erodează major 
imaginea. Probabil din această cauză cei de la Harvard Business 
Revue consideră că un profesionist trebuie să fie în primul rând 
onest! Și dacă se poate și focusat! Restul se poate construi pe această 
temelie profundă...

Ne vine comod să judecăm lucruri cu care n-am fost contem-
porani, dar eu și cu dumneavoastră am fost contemporani cu comu-
nismul sau, mă rog, cu ceea ce se dorea a fi comunism, carevasăzică, 
pentru mai tinerii noștri cititori mă interesează să-mi vorbiți despre 
perioada aceea cu experiența dumneavoastră actuală și apoi să 
judecăm actualitatea și prin prisma desfășurărilor din trecut. 

Aveam 27 de ani în 1989! Am fost pionier, UTC-ist și trei ani 
membru al partidului... L-am văzut ca pe un parcurs normal al unui 
premiant la învățătură, care înțelesese câte ceva din ce scrisese 
Engels, care îl considera un teoretician greu de digerat pe Marx, 
iar pe Lenin ca pe un practician într-un est mult prea apropiat... 
Admiram „Occidentul decadent” prin emisiunile de la televiziunea 
iugoslavă, tăinuiam complice momentele când tata, ofițer superior 
în armată, asculta Europa Liberă, iar dizidența mea maximă a fost 
când am compus o strofă ce parodia megalomania comunismului 

(

într-o melodie compusă de mine și cântată pe ascuns la chitară, ca 
„bonus” doar prietenilor mei foarte apropiați... Șocul demistificării 
comunismului m-a făcut să îi urăsc o vreme pe cei ce au condus 
România comunistă... Dar mi-am dat seama că uram de fapt că mă 
lăsasem păcălit, iar apoi m-am luminat că ura naște sigur monștri... 
Și chiar dacă impulsiv și reflex am fugit rapid către „dreapta”, m-am 
lămurit că trebuie să prețuim valorile adevărate, cu mult înainte în 
a pune etichete... Așa că NU sunt deloc nostalgic după comunismul 
din trecut, doar visător la frumusețea vieții mele de elev și student 
din acei ani...

Ca practicant al unei științe „exacte”, respingeți existența 
norocului? 

Da de unde! Dar, caut mereu să îmi cresc șansele de reușită prin 
propriile puteri, nu doar lăsându-mă la „mâna norocului”...

Vă bănuiesc că aveți o foarte ordonată ierarhie a prio- 
rităților, aleatoriu îmi puteți enumera câteva din ele? 

Mă văd ca pe un acrobat ce ține în mișcare mai multe farfurii 
la capătul unor bețe învârtite cu măiestrie. Pentru farfuriile mari 
(familie, profesie, prieteni apropiați...) sunt atent să mențin zilnic 
rotirea lor, altele, tot mai mici, în funcție de importanța lor le pot roti 
mai rar... Și e o dinamică continuă de-a lungul timpului cu farfurii ce 
devin tot mai mari, odată cu creșterea importanței lor sau a dispariției 
unora dintre ele... Ca să nu spun că am mai și spart câteva farfurii... 
de obicei din neatenție.

Citiți în inima omului, dar în ochii omului puteți citi? 
Medicul e un detectiv ce vrea să rezolve un caz, unde „hoțul” 

este boala... Medicul este un psiholog pentru a înțelege natura 
suferinței pacientului și în a-i da o soluție pe măsura standardelor de 

calitate și a așteptărilor celui suferind... Deci DA, pot 
citi...dar nu întotdeauna desluși, din păcate...

În ochii mei ce citiți? 
Sigur sunt alții care vă pot citi mai bine, pentru că 

arătăm conștient, adeseori, doar ce poate fi citit de către 
ceilalți. Eu am văzut sigur acea neliniște iscoditoare spe- 

cifică marilor jurnaliști, acea vioiciune generoasă a 
erudiților și liniștea luminoasă pe care o dă echilibrul 
credinței.

 Știu că sunteți un bun cunoscător al limbii 
franceze și stând acum de vorbă în chiar cabinetul 

dumneavoastră, aflat la Clinica de Cardiologie din Timișoara, vă 
spun că am fost cucerit de felul în care francezii numesc operația pe 
cord deschis: „A ciel ouvert”...  

Din câte știu înseamnă operație de protezare a aortei abdominale, 
operație sub cerul liber!

Sub acest „cer liber”, dumneavoastră, paralizând printr-o 
substanță cardioplegică inima omului, o scoateți din circuit pentru a 
o vindeca. Câte inimi ați vindecat până azi, domnule profesor? 

Biologic vorbind, din păcate, nu cred că noi, oamenii,  „vindecăm” 
ceva – doar natura sau bunul Dumnezeu poate face asta, la modul 
ideal.... Noi doar ameliorăm sau amânăm scadențe biologice... Dar 
și asta e ceva, nu? Sentimental vorbind, suntem responsabili doar de 
propria vindecare, deși e extrem de tentantă „extinderea”...

Ce sentiment vă încearcă atunci când trebuie să spuneți un 
adevăr grav unui pacient condamnat definitiv de inima lui? 

Sunt momente cumplite – de aceea adevărul cel mai crud 
trebuie învelit într-o mantie de speranță realistă, urzită pe suportul 
empatiei față de persoana în suferință... La urma urmei nu suntem 
toți „condamnați definitiv la viață”? Așa că fiecare zi trăită e un dar 
binecuvântat!

Profesor fiind, cât timp vă este necesar pentru a zări ceea ce 
Napoleon numea „bastonul de mareșal din ranița” unui student? 

Cred că e o metaforă ce nu prea se potrivește medicilor... singura 
comparație e legată de războiul continuu pe care îl ducem cu boala și 
suferința indusă de ea. Mareșalii conduc altfel de războaie!

Inimă pasională, inimă melancolică, inimă rea, inimă bună, 
inimă zburdalnică, poezia consemnează o sumedenie de ... inimi. 
Medicina? 

Inima e poezie, cordul este medicină – dar pentru că inima bate 
de aproximativ o sută de mii de ori pe zi, noi, cardiologii, putem 
spune că încercăm să avem grijă de o sută de mii de versuri pe zi, 
fiecare vers stând prins între două bătăi cardiace...

Dialog în vremea monologurilor
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